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EDITORIALA
2022 urteak zenbait ekarpen on ekarri dizkigu euskal musika sektorearentzat. 
Alde batetik pandemia globala lasaitu izanak, berriz ere publikoaren gertu-
tasuna sentiarazteko aukera eman digu; bestetik, hainbat urte itxaroten ari 
ginen Artistaren Estatutua onartu izanak musikari eta teknikariei lasaitasun 
pixka bat eman die, nahiz eta argi daukagun zentzu honetan lanean jarraitu 
behar dugula egoera hobeago bat lortu arte. Esperientzia guzti hauek Musika 
Bulegoari hausnarketa sakona egiten lagundu diote eta gertatutakotik ikasgai 
garrantzitsuak atera ditugu; aurtengo Urtekaria ikasketa horietako askoren 
isla dela uste dugu.

Ziurrenik garrantzitsuena musikak elkar zaintzarako daukan botereaz kontu-
ratzea izan da. Urtekari honetan horri buruz zenbait hausnarketa egin ditugu: 
osasun mentalaren garrantziari buruz edo gure ahotsari eta gorputzari nola 
kasu egin behar diegun mintzatzen diren artikuluekin. Eta, agian garrantzi- 
tsuena, publikoaren eta musikarien arteko komunikazioaren beharrari buruzko 
gogoeta bat ere aurkezten dugu.

Urte hauetan are garbiago ikusi dugu aniztasunak musika, kultura eta gizartea 
oro har, aberastu egiten dituela, horregatik datozen orrialdeetan orokorrean 
baztertuta dauden zenbait kolektiboei lekua egin diegu. Motxila 21 ekimenari 
buruz hitz egingo dugu, Musika Bulegoak antolatutako LGTBIQ+ Jardunal-
dietan bizitakoa kontatuko dizuegu, era oso originalean, eta normalki Euskal 
Herrian begirada jartzen ez dugun rap eta trap erroko musika talde berrien 
lehen pausoetaz hitz egingo dizuegu.

Momentu ona da ere atzera begirada bat egin eta maisuei esker ona emateko. 
Azken 20 urteetan Euskal Herriko musikaren zutabe garrantzitsu bat izan den 
Musikeneren urtebetetzea ospatuko dugu artikulu batekin. Horrez gain, ezin 
gara ahaztu tamalez 2022an utzi gintuen Alfonso García de la Torre musika-
gileaz, Euskal Herrian musika elektroakustikoaren erreferente izan dena. Era 
berean omenaldi bat eskaini nahi genioke euskal folk musikarentzat hainbeste 
egin duen persona bati: Kepa Junkera. 

Ikasketa guzti hauek datozen erronkei aurre egiten lagunduko digute. Musika 
Bulegoaren zuzendaritza berritu egin da eta prest gaude orain arte egin den 
lan on guztitik abiatuz pausu berriak emateko. Helburuak argi ditugu: Euskal 
Herriko musika erdigunean jarrita, gizartea hobetzea eta nazioarteko erre-
ferentzia izaten jarraitzea. Dagoeneko hasi gara abesten, entzuten gaituzu?

       

Maddi Arana eta Aitor Bengoetxea
Euskal Herriko Musika Bulego Elkartea
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UN AÑO COMO 
NINGÚN OTRO

A muchas, afortunadamente, ya nos queda lejos en la me-
moria, pero 2022 no tuvo el más alentador de los inicios. 
A pesar de que iba a ser el año del reencuentro definitivo, 
inaugurar el curso con gran parte de las salas y clubes del 
país todavía cerrados, y aún con demasiada incertidumbre 
sobrevolando, era motivo de preocupación para todas y 
todos. Por suerte, con el paso de las semanas, la niebla se 
fue disipando y poco a poco certificamos que nuestro deseo 
—y el de toda la sociedad— iba a convertirse en realidad: la 
llamada «nueva normalidad» se abría paso también para la 
cultura y los eventos musicales, tras dos años muy compli-
cados de parón casi absoluto para el sector.

Recordarlo aún se hace difícil, aunque en términos generales 
y haciendo balance a posteriori, es innegable que 2022 fue 
un año excepcional en todos los sentidos: rebosante de sold 
outs, récords de asistencia y efervescencia compartida. El 
reencuentro que habíamos imaginado durante tanto tiem-
po no solo se hizo realidad sino que superó todas nuestras 
expectativas: las ganas acumuladas del público, junto al 
remanente de entradas para eventos pospuestos conser-
vadas por los asistentes, fueron la combinación perfecta 
para asegurar un año inigualable tanto para festivales como 
para salas y eventos de todo tipo. Una celebración absoluta.

Así lo vivimos en Primavera Sound, con la primera edición 
doble de nuestro festival de Barcelona. Con el objetivo de 
honrar el elenco de artistas de las ediciones pospuestas en 
2020 y 2021, y al mismo tiempo de seguir tomando el pulso 
al momento actual de la música —también de celebrar el 
vigésimo aniversario del evento, aunque fuera con retraso—, 
el festival se expandió por primera vez hasta los dos fines 
de semana entre el 1 y el 12 de junio, con resultados que ha-
blan por sí solos: más de 400 artistas y alrededor de medio 
millón de asistentes protagonizaron la edición más especial 
de nuestra historia, la más emocionante y también la más 
exigente. Un vigésimo aniversario que, por si fuera poco, 
también llevó de viaje a Primavera Sound por el mundo: Los 
Ángeles, São Paulo, Buenos Aires y Santiago de Chile vivieron 
las primeras ediciones de sus propios festivales.

Fue un año de mucha ilusión y muchísima emoción, pero 
también de muchas dificultades y toneladas de trabajo. 
El de la música en directo, qué duda cabe, fue uno de los 
sectores más afectados por la pandemia, eso lo sabemos 
todos y todas, y retomar la actividad fue tan motivador 
como complicado por todas las empresas y profesionales 

—especialmente del sector técnico— que no lograron resistir 
el embate de los dos años de silencio. Reconstruir un sector 
no es algo que pueda hacerse de la noche a la mañana, y 
aunque en la mayoría de casos podamos hablar de un 2022 
exitoso, el reto inmediato debe pasar por volver a fortalecer la 
industria de la música en vivo para que todos sus integrantes 
gocen de la estabilidad deseada. 

Al 2023, por tanto, le pedimos conservar esa efervescencia 
y esa energía contagiosa del año pasado, como si todos y 
todas estuviéramos viviendo un festival o un concierto por 
primera vez. Pero, al mismo tiempo, le pedimos convertirla 
en lo habitual: pasando de la excepcionalidad a la nor-
malidad, recogiendo los frutos de todo aquello que brotó 
durante el año pasado y deseando que, de nuevo, no haya 
factores externos —guerras, inflación, incertidumbre— que 
dificulten nuestra actividad. Debemos retomar la senda tan 
positiva que dejamos en 2019, cuando la industria del directo 
en general, y de los festivales en particular, pasaba por un 
momento dulce tras años de desarrollo exitoso. 

Así que este año será crucial para asentar todo lo que el 
año pasado apuntó. En nuestro caso, todavía más, porque 
2023 también llega con la primera edición de Primavera 
Sound Madrid. La nueva sede del festival se suma a Barce-
lona para consolidar el modelo de los dos fines de semana 
consecutivos con la novedad de que, a partir de ahora, el 
primero va a ser en Barcelona (del 29 de mayo al 3 de junio) 
y el segundo en Madrid (del 4 al 11 de junio). Con el mismo 
cartel —salvo contadísimas excepciones—, la misma filosofía 
y la experiencia compartida, el objetivo es brindar un gran 
festival con dos sedes que, por supuesto, conservarán su 
propia idiosincrasia. Cada edición, a su manera, hará partí-
cipe a su ciudad y a toda su industria musical local, bien a 
través de las salas de conciertos, los agentes culturales o el 
propio público. Y la afrontamos con la ilusión de una primera 
edición y la experiencia de veinte.

Aquí os esperamos para vivirlo juntos… y por muchos 
años más.

Almudena Heredero
Directora de Primavera Sound Madrid



MUSIKA BULEGOAREN         
ERRESIDENTZIA 
ARTISTIKOETAN PARTE 
HARTU 
ZUTEN

MERINA 
GRISEK ETA 
BRAVAK 

8

ERREPORTAJEA

© Ihintza Orbegozo



MERINA 
GRISEK ETA 
BRAVAK 

Merina Gris taldeak eta Brava artistak 2022. urtean bi erre-
sidentzia artistiko egin zituzten Rotterdamen eta Lisboan, 
hurrenez hurren. Euskal Herriko Musika Bulegoak kanpo 
zabalkuntzaren esparruan duen lan hildoari jarraituta, na-
zioarteko hainbat jaialdi eta musika azokekin sortutako 
akordioei esker, euskal artistei nazioarteko antzoki eta jaial-
dietan egonaldi artistikoak egiteko aukera eskaintzen zaie.

Honelako proiektuen helburua, batetik, euskal taldeen eta 
euskal musikaren promozioa eta zabalkundea sustatzea 
da eta bestetik, taldeen formakuntza eta esperientziarako 
beste nazioarteko taldeak eta profesionalak ezagutzeko eta 
haiekin lan egiteko aukerak eskaintzea. 2022. urtean Merina 
Gris taldea eta Brava musikaria izan ziren erresidentzia ar-
tistikoetan parte hartu zuten artistak. 

Merina Gris Worm-en
Merina Gris donostiako hiru gaztek (Sara, Julen eta Paskal) 
osatutako taldea da. Guztiak aurretik musikaren industrian 
arituak ziren eta 2020an beren indar sortzaileekin bat egi-
tea erabaki zuten. Proiektua inguruko eszena kulturalean 
ordezkatuta sentitzeko beharretik sortu zen, beren mezua 
modu natural eta arinean garatu ahal izateko espazio bat 
sortzeko. Beren lekua ez aurkitu eta erantzun gisa beren 
neurrira egindako espazio bat sortzea izan zen haien hel-
burua. Jorratzen duten musika estiloa «pop bortitz» gisa 
izendatzen dute.

2022. urtean Euskal Herri osoan zehar eskaini zituzten 
hainbat kontzertu. Hala nola, Gasteizen, Arrasaten, Iruñean, 
Bilbon, Gernikan, Donostian, etabar. Nazioarte maialan ere 
hainbat jaialditan hartu ahal izan zuten parte. Esaterako, 
aipatutako erresidentzia artistikoa Worm aretoan edo Fira 
Trovam azokan eskainitako showcase-a.

Worm aretoa Rotterdamen (Herbehereak) dagoen arte-
ekoizpen alternatibo eta esperimentala bultzatzen duen 
topagunea da. Kultura eta arte eszenikoaren elkarguneko 
sare-erakunde bat bezala funtzionatzen du eta artisten 
ideiak eta interesak bultzatzearen alde lan egiten du. Mu-
sika Bulegoak areto honekin duen akordioari esker, talde 
donostiarrak abenduan astebeteko egonaldia egin ahal 
izan zuen bertan esperimentatu eta beste kultur eragile eta 
inguruekin lan egitearen esperientzian sakontzeko.

Abenduaren 3an hasi zen egonaldi honetan, Merina Grisek 
Worm aretoko estudioan lan egiteko aukera izatzeaz gain, 
hainbat ekintza garrantzitsutan hartu zuen parte. Lehenik, 
abenduaren 6an kontzertua eskaini zuen aretoak berak an-
tolatzen duen Snackbar Horizons proiektupean Sia Ahmad 
artista australiarrarekin eta Raymond MacDonald musikari 
eskoziarrarekin batera.

Abenduaren 8an, Frisiako Leeuwarden hirian bi abesti gra-
batu ahal izan zituzten zuzenean bertako Neushoorn kul-
tur erakundeko telebistarako. Azkenik, abenduaren 9an 
Leeuwarden-eko Het Clubhuis aretoan kontzertua eskaini 
zuten egonaldiari amaiera borobila emateko.

Brava MIL Lisboan
Brava artista donostiarra ezaguna da bere DJ lanetan. Ma-
drilgo Dembooty musika elektronikoaren kolektiboko parte 

da eta Espainian, Suitzan, edota Californiako Coachella jaial-
di ezagunean eskaini ditu emanaldiak bere ibilbidean zehar. 

DJ izateaz gain, abeslari eta produktore moduan ere bere 
musika propioa sortzen du eta hainbat artista eta pro-
duktorerekin kolaboratu izan du. Hala nola, Greta Ch’aska, 
La Diabla edo Rumbler.

2022. urtean 30 kontzertu baina gehiago eskaini ditu Es-
painian, Frantzian edo Portugalen eta hainbat jaialdi eza-
gunetan hartu du parte: Sónar, BBK Live, Primavera Sound, 
etab. Proiektu hauen artean, Musika Bulegoak Lisboako 
MIL jaialdiarekin duen elkarlanari esker, Bravak astebeteko 
egonaldi artistikoa egin zuen irailan.

MIL Lisboa portugaleko hiriburuan ospatzen den jaialdi 
garrantzitsua da. Egungo herri musikaren aurkikuntza, sus-
tapena, balorizazioa eta nazioartekotzea ditu ardatz. Erakus-
leiho eta konbentzio formatuan, MILek etorkizuneko joerak 
aurreikusten ditu eta musika eta kulturaren sektorea baldin-
tzatuko dituzten gaien inguruko eztabaida piztea du helburu. 

Hala, 2022eko maiatzean, Musika Bulegoak Euskal Herriko 
musika elektronikoko ekoizleei zuzendutako deialdia zabaldu 
zuen eta Brava musikaria izan zen erresidentzia artistikoan 
parte hartzeko jaialdiak hautatutako musikaria. Irailean, 
Bravak sei eguneko egonaldi artistikoa egin zuen Lisboan. 
Bertan, nazioarteko musika elektronikoko beste hiru artis-
tekin —Bleid (Portugal), Clara! (Espainia) eta Black Mamba 
(Belgika)— elkarlanean aritu zen eta sorkuntza prozesu 
kolektibo batean murgildu ahal izan ziren.

Lanaren emaitza irailaren 28an ospatu zen MIL Lisboa jaialdia-
ren irekiera saio ofizialean aurkeztu zuten. Bertan, showcase-a 
eskaini zuten egonaldiko sorkuntza aurkeztuz. 

Egonaldi artistikoak eta kanpo zabalkundea
Euskal Herriko Musika Bulegoak eta Basque.Music. ekime-
nak nazioarteko azoka, jaialdi eta aretoekin lankidetza eta 
akordioak lantzen dituzte euskal musikari eta sortzaileek 
horrelako esperientziak bizi ahal izateko. Hauek, halaber, 
euskal musikarien profesionalizaziorako eta kanpo zabalkun-
derako proiektu estrategikoak dira.

2022. urtean Musika Bulegoaren kanpo zabalkuntza lan 
hildoko proiektuei esker hainbat euskal musikari eta taldek, 
esaterako, aipatutako Merina Gris eta Brava, Magia Bruta, 
Maraca Diablo, Chill Mafia, Verde Prato, Skakeitan, Izaro, 
Bulego, etab., Sevilla, Valencia, Lisboa, Helsinki edo Bogotá 
bezalako hirietara eraman ahal izan zuten haien musika.

Aiora Marigil
Musika Bulegoa
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Del 19 al 28 de mayo de 2022 se celebró en la localidad de 
Errenteria la edición número 50 del festival Musikaste, la se-
mana anual dedicada íntegramente a la música escrita por 
los compositores vascos. Creado en 1973 de la mano de José 
Luis Ansorena y organizado inicialmente por la Coral Andra 
Mari y por el archivo Eresbil a partir del año 2000, el festival 
ha mostrado a lo largo de los años el pulso de la creación 
y de la investigación en la música vasca.

539 son los compositores, desde el siglo XII hasta el presente 
siglo XXI, interpretados en los programas de 448 conciertos. 
La música antigua ha aportado, junto a los nombres históri-

cos de Thibaut de Navarra y Juan de Anchieta, otros menos 
conocidos como Gonzalo Martínez de Bizcargui, Juan Gar-
cía de Salazar, Urbán de Vargas, Juan Francés de Iribarren, 
Joaquín Ojinaga o la escuela de Arantzazu, con Agustín de 
Echeverria, Andrés de Eguiguren, Manuel Sostoa o José de 
Larrañaga. Los centenarios han permitido recordar la música 
de los compositores clásicos del siglo XX como José María 
Usandizaga, Jesús Guridi, Padre José Antonio de Donostia, 
Beltrán Pagola, José Uruñuela, Tomás Garbizu o Jesús García 
Leoz, programando sus obras menos conocidas. 

Pero Musikaste se ha distinguido por el apoyo, desde su pri-
mera edición, a la presentación de la obra de compositores 
vivos, desde los compositores de la generación del 51 (Luis 
de Pablo, Agustin González Acilu o Carmelo Bernaola) a las 
generaciones posteriores como María Luisa Ozaita, Anton 
Larrauri, Iruñeako Taldea o las surgidas tanto de las aulas de 
los conservatorios, primero, como de Musikene después: 
Ramon Lazkano, Gabriel Erkoreka, Antonio Lauzurika, y sus 
alumnos Sara Varas, Mikel Chamizo, Brais Nóvoa o Jagoba 
Astiazaran, entre muchos otros.

Musikaste ha sido asimismo el escenario-testigo de la evolu-
ción de los intérpretes de la música en Euskal Herria. Han pa-
sado por sus escenarios una reorganizada Orquesta Sinfónica 
de Bilbao, una Orquesta de Euskadi desde sus inicios, junto a 
los principales conjuntos sinfónicos de banda, agrupaciones 
de cámara, así como 140 coros. Una especial atención a la 
música antigua ha permitido la actuación de grupos como 
Capilla Peñaflorida, Ensemble Diatessaron o Khantoria, y el 
apoyo a la música contemporánea ha supuesto la presencia 
de nuevos ensembles como Ostots, Ensemble Kuraia, Sinkro, 
Krater o Xare Laborategia.

El mayor logro del festival ha sido la creación de la entidad 
que hoy es su propia organizadora, el archivo vasco de la 
música, Eresbil. Una parte importante de su riqueza patri-
monial se debe al acercamiento, mediante los conciertos 
de Musikaste, a familiares y compositores que con el tiempo 
han donado sus fondos musicales al archivo. Hoy en día la 
documentación generada por el propio festival supone un 
interesante fondo documental, con programas, catálogos, 
correspondencia y, sobre todo, el conjunto de más de 400 
horas de grabaciones de música de creadores vascos.

La celebración de la edición número 50 ha sido culminada 
con Musikaste 1973-2022, publicación que recoge en «cifras» y 
en «colores» los principales protagonistas de la semana junto 
a los géneros, los lugares o el público, y que está disponible 
online en web de Eresbil (eresbil.eus). 

Ya está en marcha la edición número 51 de Musikaste, en su
aspiración a ofrecer novedades de la creación musical en 
Euskal Herria. ¡Larga vida a la Semana de la Música Vasca!

Jon Bagüés

50 AÑOS 
DEL FESTIVAL 
MUSIKASTE





Baliteke ogibidearen albo-kaltea izatea, baina ezin dut musika komunikaziotik bereizi. 
«Musen artea» barne-prozesu batetik abiatzen da, ideien loratze batetik, ondoren kanpora 
ateratzeko. Musika hainbat esparrutatik azter eta uler daiteke, baina, nire aburuz, gizar-
tean betetzen dituen funtzio guztiei komunikatzeko gaitasunak eragiten die. Erritmoak 
dantzatzera gonbidatzen gaitu, doinuek konpainia egiten digute, letrek gogoeta egitera 
garamatzate, eta melodiak hunkitzen gaitu. Bere boterearen adibide gutxi batzuk besterik 
ez dira horiek. Hain zuzen ere, musikak aisialdirako elementu bezala funtziona dezake, baita 
hezkuntzarako tresna gisa, eta gizarte-kohesionatzailearen balioa ere badu; kulturaren, 
moralaren eta historiaren transmisioan parte hartzen du. Dena, komunikazio-prozesu 
bat osatzen duelako.

Artikulu honek batik bat letrak ardatz baditu ere, argitu behar dugu ez dutela soilik eurek 
komunikatzen, baizik eta baita melodiak, instrumentuek, ahotsak, eta tonalitateak ere. 
Komunikazio-dimentsio bakoitzak ahalmena du eta entzuleari mezu bana bidal diezaioke, 
edo mezu osoan parte hartu. Baina, entzule guztiek modu berean jasotzen al dute mezu 
jakin bat edozein une eta lekutan? Demagun entzulea taberna builoso batean dantzan ari 
dela eta ezagutzen ez duen kanta bat jartzen dutela. Segur aski, ez du letra ondo ulertuko, 
komunikazioa oztopatzen duten elementuak baitaude testuinguruan (elkarrizketak, oihuak, 
jendetza...). Elementu horiei zarata deritze. Orain, jo dezagun pertsona berberak etxean 
bakarrik dagoela entzuten duela kantaren diskoa osorik eta kaskoak jarrita. Komunikazio-
prozesu horretan zarata sortzeko aukera gutxiago dago. Haratago joanda: pertsona ber-
bera artista jakin horren jarraitzaile bihurtzen bada, litekeena da letren berezko esanahitik 
harantz ere kantak zentzu indibidual eta berezia hartzea.

Testuinguruaz gain, entzuleak dituen balio eta kode kulturalek ere rol garrantzitsua dute; 
besteak beste hizkuntza, ideologia, ezagutza orokorra, edota jaioterria. Izan ere, autorearen 
horiekin bat egiten badute, sintonian badaude, aukera gehiago dago mezua hartzailearen-
gana modu garbiagoan iristeko. Alegia, artistak mezua kodetu duen bezala deskodetzea 
entzuleriak. Honek adieraziko luke autoreak abestia konposatzean zuen intentzioa eta 
entzuleek letrak jasotzean egiten duten interpretazioa bat datozela. Teoria interesgarria 
bada ere, errealitatea oso bestelakoa dugu, praktikan, intentzio batentzako milaka inter-
pretazio baitaude. Beste modu batera esanda: kanta batek hamaika esanahi har ditzake.
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Egiazki, musika adierazpen artistikoa izanda, bere komunikazio-prozesua bi lagunen arteko aurrez 
aurreko solasaldia baino askoz urrunago doa. Teoria bera ere korapilatu egiten denez, funtsezkoa 
da kontuan izatea kanta baten interpretazioa alderdi askoren baitan dagoela. Entzuleak autorearen 
edo musikariaren kode eta balio kultural gehienak partekatuta ere, baliteke hark deskodetzen duena 
ez izatea sortzaileak komunikatu nahi zuena, bestelako faktoreak sartzen baitira jokoan kanta baten 
interpretazioan. Batzuek sortzaileari eragiten diote nagusiki: kantaren forma, kasu. Besteek hartzaileari: 
esaterako, bere background-a. Goazen banan-banan bi hauei erreparatzera. 

Abestien bertsoak bi modu nagusitan idatz daitezke: esplizituki edo inplizituki. Letra esplizituek literalki 
jasotzen dituzte ideiak, modu zuzenean. Inplizituek, aldiz, modu figuratiboan osatzen dute mezua sin-
bolo, metafora, ironia, pertsonifikazio edo hiperboleak bezalako hizkuntza-baliabideen bidez. Mezuak 
modu esplizituan idazten direnean, irudimenerako eta interpretazio askerako bidea mugatzen da. Letra 
inplizitu bat ulertzea, berriz, prozesu konplexuagoa izan ohi da. Ez dut esan nahi aukera bat bestea baino 
hobea denik, preseski kanta gehienek mezu inplizitu eta esplizituak uztartzen dituztelako. Baina sortze-
metodoa edo forma aldatzen den heinean, ziurrena da interpretazioa ere horren araberakoa izatea.

Bestalde, publikoaren bizitza-esperientziak ditugu. Ohikoa da nork kanta bat berera eramatea letrek 
islatzen dituzten istorio, bizipen edota ideiekin identifikazio-prozesu bat gauzatzen delako. Zer esan 
nahi dugu honekin? Bada, sarritan entzuleak inkontzienteki sentitzen duela kanta zehatz batek bere 
bizitzaren kontaketa egiten duela; bere burua protagonistaren esperientzietan islatuta ikusten du, 
alegia. «Kanta honek nitaz hitz egiten du» fenomenoa dugu. Hau gauzatzen da artista, beste ezeren 
aurretik, gizakia delako, entzulea bezalaxe; hori dela-eta, pertsona normal bati gerta dakiokeenak hari 
ere eragin diezaioke. Horrela, arazo pertsonalak sozial ere badira gizartearen esperientzia partekatuak 
diren heinean. Desamodio abestiekin maiz gertatzen da, baina salaketa eta aldarrikapenekin ere jazo 
liteke, entzuleek dituzten jarrera politikoaren ideiak adierazten direnean.

Batzuek diote abestien benetako esanahia aurkitzeko bertsoen lerro-artean irakurri beharra dagoela 
eta artisten esfera pribatura hurbildu. Ariketa interesgarria da, hein batean artista askoren bizitzen 
parte batzuk pribatu izateari utzi eta publiko bihurtu baitira, eta letren atzean dagoena 
ezagutzeko informazio asko eskuragarri egon baitaiteke. Abesti batek esplizituki esaten 
duena baino askoz gehiago gorde eta transmititzen du, bai. Baina, niretzat, kanta bat 
zuzen ulertzeko ez da ezinbestekoa sortzailearen errealitatea arakatzea, ez baitago in-
terpretazio okerrik. Musikak, plazaratzen den unetik, soilik artistena izateari uzten dio; bere 
jabegoa zabaltzen da (zentzu figuratiboan, ez legezkoan). Nork bere egiten du eta lotura 
horretan ematen dion esanahia autoreak ematen diona bezain egiazkoa da. 

Gizartearen balioak eraldatzen doazen bezala, abesti batek helarazten duenak ere bilakaera bat 
du. Mezu matxistak ez ziren bereziki deigarriak duela hamarkada batzuk, gizartean barneratutako 
balioak transmititzen zituztelako. Bi emakumeren arteko sexu-harremanak jorratzen zituzten 
letrak, ordea, kaltegarritzat jo ohi ziren; haatik, egun, LGTBIQ+ errealitatearen normalizaziorako 
bidetik doaz abestiak ere. Musika ez da ez finko ez tinko, adierazpen likidoa da. Melodien olatuen 
antzera, letren zentzua ere haizeak darama. Eta kanta bakar horrek, kresal usainak bezala, beti 
jarraituko du bakoitzarengana iritsi eta zerbait ezberdina pizten bihotzean. 

 

Marina Landa González
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2022 fue el año de la vuelta a la normalidad. O tal vez no. Es 
cierto que los espacios para conciertos abrieron sus puertas 
sin restricciones en los aforos, sin la exigencia del uso de 
mascarillas y sin que el público tuviera que vibrar sentado. 
Volvieron los festivales, los conciertos que se cancelaron una 
y otra vez, las nuevas producciones, las giras incansables… 
una «explosión de oferta y demanda», tal y como asegura 
Amaia Ispizua, promotora en Get In. «Se acumulaban pro-
yectos artísticos que no habían podido ser presentados en 
directo, y aunque valoramos positivamente esta reactivación, 
la miramos con cautela». Pau Vargas, director de Panda 
Artist Management, no puede estar más de acuerdo con 
ella: «Ha sido un año caótico», afirma, «con una sobrepro-
gramación y una sobreestimulación que hemos salvado 
como hemos podido y, en algunos momentos, de forma 
menos profesional».  

Las empresas del sector técnico también coinciden en que 
la música ha vuelto con mayor intensidad que en el perio-

do anterior a la pandemia. El director de ABS Iluminación 
y presidente de Musika Industriaren Elkartea (MIE), Álvaro 
Sanz, lo explica por «la necesidad colectiva de volver a los 
conciertos». Y, precisamente por esa ilusión, «no hemos 
aprovechado las reflexiones que hicimos durante el parón 
de la actividad para mejorar las producciones, la calidad, la 
seguridad y la profesionalización en general». Otra dificul-
tad añadida, apunta, «ha sido la de desarrollar inversiones 
estratégicas debido a problemas de proveedores para su-
ministrar productos, su encarecimiento y la falta de personal 
cualificado». Para tranquilidad del sector, tanto desde las 
empresas de producción en directo como de producción 
técnica ven esta situación como algo temporal y esperan 
que «el mercado se reajuste en los próximos meses».

La industria discográfica valora 2022 como «un buen año 
a nivel productivo», en palabras de Andrés Camio Jitu, res-
ponsable del área musical de la editorial Elkar. Los datos 
le dan la razón, ya que en la última edición de Durangoko 
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Azoka se presentaron 141 novedades discográficas, medio 
centenar más que en 2019. Pero Jitu cambia el gesto cuan-
do hablamos de las ventas físicas. «Siguen en caída libre», 
asegura, «sobre todo el formato CD», ya que parece que 
el vinilo recupera «algo de espacio». El aumento de los 
costes de las materias primas (papel, plástico…) también 
es «preocupante» y agrava la crisis particular que ya ve-
nía arrastrando esta industria por la transformación de los 
hábitos de consumo musical. «Lo digital se ha impuesto 
como forma de consumir música y aun reconociendo que 
sus ingresos nos suponen una ayuda, no da para soportar 
todos los gastos de una producción solo con ese retorno. 
A día de hoy, todas las empresas del sector se apoyan en 
algo más que la producción discográfica para mantener la 
actividad (management, booking, editorial, distribución física 
y digital…). Pese a que el análisis de las discográficas no es 
demasiado positivo, desde Elkar destacan que «la salud de 
la música en general no parece preocupante. El consumo 
crece año tras año, hay multitud de grupos jóvenes, el auge 
de los grupos femeninos es imparable y siempre surgen citas 
inevitables, como el concierto de Hertzainak, con 50.000 
personas en tres conciertos, que se convierten en un acto 
social de asistencia obligada». 

Para Amaia Ispizua, la digitalización es un fenómeno que 
«ya venía afectando al sector desde hace tiempo», si bien 
es cierto que «ha vivido un proceso de aceleración durante 
la pandemia». Coincide con Jitu en que el mayor impacto 
«lo han sufrido las discográficas» por la transformación 
«irreversible» del formato físico al digital. La visión positiva 
del fenómeno de la digitalización la aporta Álvaro Sanz, 
quien asegura que el hito de la tecnología LED, por ejemplo, 
«supone una reducción en los consumos eléctricos que 
trae consigo directos mucho más sostenibles». Y a esto 
hay que añadir la digitalización de la gestión, el diseño y 
la programación, que «permite una importante mejora de 
gestión de los directos».  

A la sobreprogramación, la caída en picado de las ventas y la 
transformación de los hábitos de consumo, hay que sumar 
los vestigios que nos ha dejado la pandemia de covid-19, que 
desencadenó la mayor crisis económica en más de un siglo, 
y que ha tenido sus consecuencias para la industria musical. 
Sanz destaca «la pérdida de talento técnico y creativo que 
la pandemia ha alejado de nuestro sector». Jitu subraya «el 
incremento en los costes, la escasez de materias primas, el 
coste de la energía que afecta a toda la cadena de pro-
ducción… una subida de precios que es imposible trasladar 
al público». Amaia Ispizua coincide con estas afirmaciones: 
«Tenemos una inflación sin precedentes que repercute en 
todos los niveles de organización de un concierto y, directa-
mente, en el precio de las entradas». Pese a todo, cree que 
aún es pronto para valorar de manera global en qué se ha 
convertido la industria musical después de la pandemia y 
se queda con «la respuesta positiva a la reactivación de la 
actividad. Gran parte del público considera la cultura como 
un bien de primera necesidad y esperamos saber agradecer 
y cuidar bien a este público y a nuestros artistas».

Con esta premisa, seguro que el sector logra darle la vuelta 
a la tortilla, porque la industria musical ya ha demostrado 
en anteriores crisis que es capaz de resurgir de sus cenizas. 
«Tenemos agilidad para variar el rumbo a tiempo y el ser 

multitarea hace que vayamos adaptándonos al medio», 
asegura el responsable de Elkar. También han influido en 
este resurgir aspectos menos positivos, entre los que se 
encuentra «ser una industria frágil acostumbrada a vivir en 
una precariedad normalizada» y el tratarse de un «sector muy 
atomizado compuesto por una gran cantidad de trabaja-
dores/as autónomos», explican Amaia Ispizua y Álvaro Sanz.

La profesionalización sigue siendo, por tanto, una asignatura 
pendiente para el sector de las industrias culturales y creati-
vas. Pero no la única. Mejorar la colaboración público-privada, 
lograr la igualdad de género, avanzar en los convenios co-
lectivos o trabajar para el desarrollo de audiencias culturales 
son aspectos que se suman a la lista de tareas que tiene 
que afrontar el sector. Y, por supuesto, darle un verdadero 
empujón al Estatuto del Artista: «Hay que proteger al sector, 
reconocer los oficios que existen relacionados con la cultura 
y regularlos como se regulan otros sectores, combatiendo 
la precariedad y dotando a los y las creadoras de medidas 
que garanticen su seguridad económica para crear una 
industria cultural sana», afirma Jitu.

También hay que mirar al futuro como sector. «Dejar de pen-
sar de forma individual, y no solo en el orden y la forma de 
trabajar sino que han de intervenir también las emociones». 
Este es el principal desafío para Pau Vargas, quien cree que 
el sector «debe reemocionarse con la música». Y construir 
de manera colectiva es precisamente el objetivo de la 
asociación Musika Industriaren Elkartea (MIE), que aglutina a 
más de 60 empresas de la industria musical de Euskal Herria. 
«Tenemos que intentar que el sector tome conciencia de la 
importancia de avanzar, contrastar, discrepar…», asegura su 
presidente, Álvaro Sanz. «Hay que detectar problemáticas 
comunes. Somos un sector atomizado y la inercia siempre 
nos ha llevado a buscar soluciones particulares, pero las 
medidas importantes deben ser las que nos sirvan a todos», 
añade Jitu.  

La industria musical deja atrás un año de luces y sombras 
y se encamina hacia un futuro de adaptación e innovación 
tecnológica al que tendrá que hacer frente desde la unidad 
y la profesionalización del sector. 

 

Ruth Manzano
Musika Industriaren Elkartea
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Tras unos primeros meses de incertidumbre, en la primavera de 2022 la asistencia a los conciertos se fue animando 
y con el verano se produjo una verdadera explosión del público, que llenó los festivales ansioso por volver a disfrutar 
de la música en directo. BBK Live, el festival más grande de Euskal Herria que organiza Last Tour, celebró en julio su 
15ª edición con récord de asistencia: 115.000 personas se reunieron durante tres días en Kobetamendi para bailar al 
ritmo de la música de más de 100 artistas nacionales e internacionales, con grupos como Florence + The Machine, 
The Chemical Brothers, Arctic Monkeys o Pavement encabezando el cartel. 
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Unas semanas antes del inicio del BBK Live, San Mamés vivió otro evento de multitudes de la mano de Fito & Fitipaldis. 
Fito Cabrales y su banda fueron celebrados en su propia ciudad por más de 45.000 asistentes, congregados en el 
estadio del Athletic para corear éxitos tan rotundos como Por la boca vive el pez, La casa por el tejado o Antes de que 
cuente diez, junto con otras muchas páginas clásicas y más recientes del artista bilbaíno, quien contó con invitados 
como Carlos Tarque, Leiva o Iñaki Uoho (Platero y Tú) para acompañarlo en una velada memorable. 
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#VOZNOHAYMÁSQUEUNA
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Siempre utilizo ese hashtag cuando hablo acerca de la voz 
en las redes sociales. Suena obvio pero, al menos en mi caso, 
no fui consciente de ello hasta que la perdí y naufragó mi 
capacidad para comunicarme con el mundo, para expresar 
cómo estaba, qué sentía, qué anhelaba, tanto en mi día a día 
como en mis conciertos. Es una sensación absolutamente 
aterradora, más aún si la voz es tu herramienta de trabajo, 
un trabajo que te apasiona y que consiste en compartir tus 
sentimientos a través de la música. 

Ese episodio marcó mi vida para siempre. Afortunadamen-
te, tuvo un final feliz. Gracias a mis maestras, Lisa Paglin y 
Marianna Brilla, de New Voice Studio Brilla-Paglin, aprendí a 
entender el aparato fonador con una nueva perspectiva, y 
poco a poco me di cuenta de que era importante compartir 
ese aprendizaje con el mayor número posible de personas. 

If singing is not easy, it’s not correct
Fue una de las primeras frases que compartieron conmigo: 
si cantar no resultaba fácil, significaba que no era correcto. 
Esta contundente afirmación ponía en tela de juicio el 
modus operandi y la moda actual del sobreesfuerzo que 
busca el aplauso fácil y el espectáculo en detrimento de la 
comunicación genuina. Hoy en día, los problemas vocales 
en cantantes, tanto en el mundo de la música moderna 
como en el repertorio lírico, comienzan cada vez a edades 
más tempranas y tienen consecuencias tan graves que 
obligan, en muchas ocasiones, a pasar por el quirófano. 
La «cultura del grito», como siempre la denomino, nos ha 
acostumbrado a escuchar voces al límite de sus posibili-
dades y a contemplar rostros desfigurados por expresiones 
doloridas, con la boca abierta de par en par y los músculos 
del cuello en tensión absoluta. Puede que el problema 
radique verdaderamente en que el público aplaude, jalea, 
desea esa escenificación del sobreesfuerzo. 

¿Qué pensaría, por ejemplo, Frank Sinatra de esta manera 
de cantar? Los cantantes antiguos estaban sobre el esce-
nario hasta el final de sus vidas, pero ahora muchos niños y 
niñas terminan siendo víctimas de los peligrosos concursos 
de talentos y padecen serias afecciones vocales antes de 
llegar a la pubertad por esa moda terrible —desconozco 
su procedencia y sus motivos— de aparentar, a través de 
la voz, una edad superior a la que tienen realmente, igual 
que muchas niñas juegan a ponerse los tacones de su her-
mana mayor y a maquillarse con su pintalabios para fingir 
algo que aún no les toca ser. En el mundo de la música 
lírica ocurre lo mismo: escuchamos voces jóvenes que 
fuerzan su instrumento y lo modifican para «oscurecer» o 
«engordar» la voz, y lo justifican argumentando que «es lo 
que hacen todos» o, aún peor, que «si no canto así, no me 
van a contratar». Estas afirmaciones las he escuchado yo 
misma al interesarme por las causas de esas emisiones tan 
ficticias, tan impostadas (de impostura), tan lejanas de la 
propia esencia personal y corporal, tan ajenas a la naturaleza 
del propio instrumento; esos sonidos que impiden que 
los sentimientos se comuniquen con honestidad genuina, 
puesto que están cubiertos de una capa que distorsiona el 

timbre real y la emoción verdadera de la persona que está 
cantando, aunque no sea consciente —como tampoco yo 
lo era— de que tal cosa ocurre. 

Jamás deberíamos perder de vista el hecho de que te-
nemos solamente dos cuerdas vocales, las cuales son 
pequeñas —las de las mujeres en edad adulta miden entre 
1,2 y 1,7 centímetros; las del hombre adulto, entre 1,7 y 2,5 
centímetros; en edad infantil el rango fluctúa entre 0,5 y 
1,2 centímetros—. Estas son irremplazables y las utilizamos 
muchas horas al día para hablar, reír, llorar, gritar, gemir, 
cantar… Acompañan y expresan nuestros sentimientos y 
nuestros pensamientos, y el usarlas mal y abusar de ellas no 
solo puede causar enfermedades serias sino que merma 
nuestra propia identidad. 

Deberíamos preguntarnos por qué nos hemos acostum-
brado a este tipo de agresiones sonoras. Cuando cantamos 
—y, por supuesto, cuando hablamos, o gritamos, o llora-
mos— ocurre un fenómeno que considero muy íntimo y 
precioso: las cuerdas vocales emiten frecuencias que viajan 
de manera invisible, en forma de ondas, y «chocan» con el 
objeto que encuentran en el camino. Ese objeto, que puede 
ser el cuerpo de una persona que nos está escuchando 
cantar,  recibe la «caricia» de esas ondas, por lo que nuestra 
finalidad como intérpretes debería ser  «acariciar» al público 
con nuestro sonido, en lugar de agredirlo. 

El método de mis maestras 
Se denomina Vocal Balance y recupera la tradición canora 
que se mantuvo hasta principios del siglo XX. En ella, el 
hablar y el cantar solo se diferencian en el legato, en esa 
continuidad de la línea melódica plasmada en una parti-
tura. La respiración también se realiza de manera orgánica, 
sin grandes inhalaciones y sin tensiones al exhalar el aire. 
La «sala de máquinas», como yo la llamo, se encuentra 
del diafragma hacia abajo, y la parte superior del cuerpo 
funciona como una caja de resonancia. Asimismo, la arti-
culación de las palabras se realiza de manera suave para 
no interferir en el flujo constante de aire que se está exha-
lando, aunque de forma precisa para que la inteligibilidad 
del texto sea absolutamente clara. El concepto de «llevar 
la voz a la máscara» —una noción habitual en el mundo 
de la lírica— es irrelevante, porque la voz solamente suena 
en un lugar: las cuerdas vocales; físicamente no se puede 
«llevar» a ningún otro sitio. La voz resuena, no suena, en el 
pecho cuando cantamos las notas más graves, y también 
en los resonadores faciales al emitir frecuencias más agudas. 

En resumen, y como afirmaba Pavarotti, «cantar es un grito 
educado», y como dicen mis profesoras, «it’s not a big deal».

Raquel Andueza
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Musika industriak liburuak behar ditu. Eskuliburuak, industrian 
murgildu nahi duen musikari berria itsumutuan aritu ez 
dadin, eta saiakera eta biografiak, pentsamenduan eragin 
eta iraganetik ikasiz etorkizuneko ildo berriak marrazteko. 
Zeregin horretan harri berriak jarri dira 2022an, Liburuak 
argitaletxearen sorrerarekin, batetik, eta aurtengo uztak utzi 
dituen ale emankorrekin, bestetik. 

Liburuak argitaletxearen sorrera izango da, ziurrenik, arlo 
horretan aurtengo nobebaderik mamitsuena. Last Tour-en 
zigilupean sortua, musikari lotutako edizioetan antzematen 
den hutsunea betetzera dator Liburuak. «Musika industria bera 
ulertzeko liburuak falta dira», aipatu digu, zorrotz, ekimeneko 
kide Libe Manzisidorrek: «Musikaren munduan, gauza bat da 
musika ikastea, konposizioa adibidez: horretarako badituzu 
gidaliburuak, partiturak… erreferentzia mordoa dago. Baina 
zer gertatzen da, adibidez, jabetza intelektualaz, zigiluen 
sorreraz… informazioa behar baduzu? Ingelesez badago 
informazioa baina gazteleraz oso gutxi, eta euskaraz ia ezer 
ere ez. Liburu teknikoak falta dira, musikaren negozioa 360 
gradutan ulertzeko». 

Hala, lau edizio-ildo edo bilduma sortu dituzte: Bihotza 
(biografia eta autobiografiak, iraganetik ikasiz eraikitzeko), 
Burua (saiakerak, pentsamenduan eragiteko), Eskuak (liburu 
teknikoak, industria ulertzera bideratua) eta Arima (diziplinen 
arteko topaguneak sortzeko). 2022 urtean zehar sei titulu ar-
gitaratu dituzte eta, Manzisidorrek aurreratu digunez, 2023an 
hilabete bakoitzeko ale bat argitaratzeko asmoa dute («euska-
raz ere egongo da zer edo zer») eta ahalegin berezia egingo 
dute aipatu «industriaren gidaliburua» sortzeko. «Arazo asko 
ari gara izaten honetaz asko dakien norbait topatzeko, are 
gehiago, dakien hori modu ordenatuan eman eta ikasketa 
bihur dadin», onartu du, baina dagoeneko zeregin horretan 
«urte pare bat» daramatela eta argia 2023an ikustea espero 
dutela ziurtatu digu. Hala izan bedi. 

Ondare ez materialaren bilketa
Liburuak-ek musikaren munduari ekarriko dion onura datozen 
urteetan ikusiko da. Baina ez dira, zorionez, musika-liburuen 
arloari ekarpena egiten dabiltzan bakarrak. Bide horretan 
asko dute esateko Banizu Nizuke-koek. Portugaleteko kultur 
elkarte hau 2009an herriko musika katalogoa egiten hasi eta, 
azken hamarkadan, Euskal Herriko musika ondarea jaso-
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tzen duten argitalpen bikainak kaleratu ditu. Afiziotik egiten 
dute lan, aurrekontu murritzarekin baina gogoz, kalitatezko 
ekoizpenak sortzeko. Beraiei eskertu behar diegu Muskaria 
aldizkariaren digitalizazio eta reedizioa, Euskal Herriko musika 
argazkilariak (hainbat egile, 2011-2013) bilduma grafikoa edota 
Willis Drummond, Dut eta beste hainbat musika talderen  
monografikoak. 

«Inor kontatzen ari ez den zerbait kontatzen ari garela uste 
dut. Inor ez da ondare hau biltzeaz arduratzen eta, hobeto 
edo okerrago, baina kontatzen ari gara behintzat. Euskal kul-
turan eta euskal musikan oinarritutako materiala aportatzen 
ari gara», ziurtatu digu, pentsakor, Pablo Salgado Méndezek. 
Elkarteko kide izateaz gainera argitaratu dituzten hainbat 
libururen idazlea ere bada Salgado, tartean aurtengo musika-
liburuen uztaren harribitxietako bat: Bera. 

Joseba Irazoki, Petti, Joseba B. Lenoir, Estitxu Pinatxo… Herri 
nafarra aipatu eta musika erreferentziak etortzea, dena da 
bat. Ahoz aho zebilen kontua zen zer gertatzen ote zen 
Beran horrenbeste musikari (3.000 biztanleko herria da) eta 
batez ere kalitate musikal nabarikoen sorlekua izateko, eta 
«misterioa»-ri Salgadok jarri dizkio argudioak. «Bera herri 
txikia da eta aisialdia Musika Eskolan zentratzen da, 8-9 urte 
dituztenean denak pasatzen dira bertatik, eta irakasle asko, 
Joseba Irazoki adibidez, irakasle eta musikari profesionalak 
dira: haurrentzat plus bat da asteburutan kontzertutara nola 
doan etabar, bere bizimodua ikustea. Frantziako gertutasuna 
ere hor dago, musikari dagokionean modernoagoak izan 
baitira beti...», hasi zaigu zerrendatzen Salgado. Belaunaldiz 
belaunaldi disko «preskriptore» izan diren melomanoak eta 
herri txikietan elkarren sostengu izateko dagoen ohitura lira-
teke, egilearen hitzetan, Bera musikari dagokionean «Euskal 
Herriko herririk interesgarriena» izatearen gakoak. 

Misterioa argituta, lan honen atzean dagoen izerdiaz galdetu 
diotu Salgadori. Bi urteko lana izan da; 60 elkarrizketa egin eta 
100 erreferentzia bildu dituzte. «Hara joan behar da, egunak 

pasa, elkarrizketak egin… eta gero edizio prozesu guztia dator. 
Zortea dugu, irabazi asmorik gabeko elkartea garelako eta 
gure helburua hutsean geratzea delako». Alegia, errentaga-
rritasun ekonomikoari begira baleude, lan hau egitea, finean, 
«ezinezkoa» izango litzatekeela. 

Iritzi berekoa da Harkaitz Cano ere. Salgadok eman digun 
amutik tiraka, zuzenean galdetu diogu: Ni ez naiz Mikel Laboa 
liburu grafikoa egiteko Mikel Laboa Katedraren laguntzarik 
izan ez bazenute, bideragarria izango zatekeen? «Ez, inolaz 
ere ez», erantzun digu, irmo. Idazle donostiarrak Unai Iturria-
garekin eskuz esku ondu du komikirako gidoia eta ilustrazioak, 
aldiz, Joseba Larratxe Josevisky marrazkilari irundarrarenak 
dira. «Josebak bi urte eman ditu full time hau egiten. Ma-
rrazkilari baten bi urteko soldata behar da halako proiektu 
bat aurrera eramateko eta berak pribilegiatutzat jotzen du 
bere burua, baina hori gure begiradan dagoen akatsa da», 
jarri du azpimarra Canok. 

Mikel Laboa Katedrak urtebeterako proiektutzat zuena behar 
bezala ontzen hiru urte eman dituzte, eta emaitza Mikel 
Laboaren unibertsoa gutxik bezala jasotzen duen nobela 
grafiko bikaina da. «Katedrak gurekin pazientziarik izan ez balu, 
ezinezkoa izango litzateke lan hau horrela egitea», berretsi 
du idazle donostiarrak. 

Era batera edo bestera, agerikoa da musikak gisa honetako 
argitalpenen beharra ere baduela sortzen duen ondare 
ez material hori gordeko bada. Eta hortik eratortzen den 
aberastasuna ezin da errentagarritasun ekonomikoaren 
terminopean neurtu. 

Amalur Artola
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Nahikoa da Estatuko Aldizkari Ofiziala begiratzea edo 
edozein aldizkaritako kultur atalak irakurtzea, kultur sekto-
reko hobekuntzei dagokienez, Estatuko gobernuak duela 
urtebete inguru azeleragailua zapaldu duela ikusteko. 
Kultur kudeatzailea naizen aldetik, hainbat albistek, neurri 
berriek eta proposamenek maiz astindu naute, egia 
esan; oraindik neurri bat ezartzeke eta beste hainbeste 
aztertu eta hausnartu beharra. Zorioneko momentuan 
gaude, ordea, musikarien, eta oro har kultur langileen 
intermitentzia eta bere lanaren berezitasunak kontuan 
hartuak izan direlako eta errealitate hori, nolabait, tras-
ladatzen duten neurriak lortu direlako.

Euskal Herriko Musikarien Elkarteak urteak daramatza 
Artistaren Estatutuaren testuinguruan lanean. Unión de 
Músicos federazioko kide bezala oso gertutik bizi izan 
ditugu eztabaidak, oztopoak eta akordioak Estatuak 
sortutako mahai sektorialetan. Ondorioz, sektoreak azken 
urtetan egin duen esfortzuari esker, artistei, nolabait, 
sistemaren barruan beraien lekua eman zaiela esan 
genezake. Orain arte sistematik kanpo zeuden, erabat 
prekarizatuta eta inolako babesik gabe.

Dagoeneko, denok dakizkigu pasa den urtarrilaren 10ean 
Diputatuen Kongresuan onestu ziren neurriak: lan ar-
tistikoaren eta erretiroaren arteko bateragarritasuna; 
1435/1985 Errege Dekretuaren lan-harreman berezia 
duten artistentzako langabezia-prestazio espezifikoa 
eta diru-sarrera txikiak dituzten artista autonomoen-
tzako kotizazio berezia. Azken neurri honek oreka falta 
izugarria du: urtean 3.000€tako diru-sarrera garbiak 
gainditzen ez dituzten artistei zuzenduta dago (250€ 
garbi hilabetean); eta, ordaindu beharreko kuota 161€ 
hilabetean? Nola liteke? Bestalde, langabezia-prestazioak 
artistei eta arte eszeniko, musikal eta ikus-entzunezko 
teknikoei eragiten die; artista plastikoek, idazleek edo 
konpositoreek ezin izango dute eskatu.

Hainbesteko oiartzun mediatikoa izan ez dituzten neu-
rriak ere onartuak izan dira. Hauek zuzenean langileen 
hileko likideziari eragiten diote: 1435/1985 EDko lan-
harreman bereziaren menpean kontratatutako artista eta 
teknikarientzat PFEZ-ren atxikipena %2 izango da, eta ez 
%15-ekoa orain arte bezala, beti ere kontratuak urtebete 
baino gutxiagoko iraupena baldin badu. Artista auto-
nomoek ere murrizketak izan ditzazkete (PFEZ %15etik 
%7ra) aurreko urteko diru-sarrera gordinak 15.000€ baino 
gutxiago izan badira. Azkenik, kultur sektorerako EJZ epi-
grafe berriak sortu dira: idazleentzat, konpositoreentzat 

eta kultura sektoreko beste profesionalentzat (kultur 
kudeatzaileak, bitartekariak, komisarioak, eta abar). Ho-
nek kultur sektoreko profesionalen argazki bat osatzen 
lagunduko duelaren esperantza daukat.

Txalotzekoak dira neurri guztiak, aurrekaririk gabekoak 
dira eta balorazioa, orokorrean, positiboa den arren ten-
tuz jokatu behar dugu. Denbora behar da neurri hauek 
artisten bizitzan nola eragiten duten ikusteko. Besteak 
beste, aztertu beharko da zenbat artista atxikitzen diren 
langabezia-laguntzara eta zenbat autonomori egiten 
dien mesede neurri horrek, adibide batzuk aipatzearren.

Hala ere, neurri eta ahalegin guztiak beharrezkoak ziren 
arren, ez dut uste jarrera triunfalista bat izan beharko 
genukeenik. Artista lanbideak talentua eta kemena 
eskatzen ditu; hastapenak gogorrak dira guztientzat, 
eta are gehiago sortzaileentzat. Euskal Herriko musika-
ren sektorean dudan esperientziagatik, badakit neurri 
horiek ez dituztela musikari «hasi berrien» beharrak eta 
errealitatea islatzen, ezta beraien beharrei erantzuten.

Ulergarria da kolektibo bereko pertsonek baldintza, lan-
betebehar eta zerga-betebehar berberak izatea. Baina 
asko kostatzen zait ulertzea nola eska dakiokeen gauza 
bera lehen kontzertua emango duen musikari bati eta 
erretiroan pentsatzen ari den, ibilbide luzeko, beste bati. 
Paradoxikoa iruditzen zait egoera hau. 

Neurri hauek nahi genituen guztiak ez badira ere, geni-
tuenak baino gehiago dira. Leiho bat ireki da, eta leiho 
honek etorkizunean egin beharreko aldarrikapenen 
bidea asko erraztuko digu. 

Myriam Miranda
Musikari Elkartea
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ROSANA
CORBACHO

Rosana Corbacho es 
psicóloga clínica y 
humanista especializada 
en la industria musical 
desde hace más de 15 
años. Es la fundadora 
de M.I. Therapy, una 
organización que difunde 
la labor de la psicología 
en el sector cultural. Ha 
colaborado con Musika 
Bulegoa en la elaboración 
de una Guía de buenas 
prácticas para la salud 
mental, que se puede 
encontrar en las páginas 
centrales de este Anuario 
y cuyo objetivo es ofrecer 
las claves para cuidar 
la salud física, mental 
y emocional de los y 
las profesionales que 
trabajan en el sector. En 
esta entrevista charlamos 
con ella sobre la salud 
mental, las consecuencias 
de la pandemia y la 
relación de la industria 
musical con este tema.Fo
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REPORTAJE

Ha sido este último año cuando hemos empezado a 
poner atención a la salud mental de las personas que 
trabajan en la música. 
Hemos tenido más tiempo para preguntarnos cómo es-
tamos y qué consecuencias ha traído tener tanto estrés. 
Cuando una persona comienza su carrera musical está tan 
contenta que trabaja muchas horas y, además, sin remu-
nerar. Es más, agradece tener esa oportunidad. Hay pocas 
profesiones en las que esto ocurre. Y nos vamos metiendo 
ahí, con mucha energía y predisposición, pero con pocos 
límites. Se adquiere esa base de priorizar el trabajo por 
encima de todo y cuando se va avanzando en la carrera 
empiezan los problemas. El cuerpo ha convivido con altos 
niveles de estrés, poco descanso, poco equilibrio y cuando 
te quieres dar cuenta hay consecuencias. Y muchas veces 
estas consecuencias se empiezan a notar cuando paras. Si 
nos remontamos a 5 años atrás, lo único que aparecía en 
prensa eran los suicidios de artistas, muertes por adicciones… 
pero no se hablaba de la ansiedad, del pánico escénico, 
etc. Ahora se habla de estos temas cada vez más y llegan 
a terapia antes de tocar fondo.

¿Qué tipo de consecuencias trae la inestabilidad, el 
estrés y esa sensación de que nada es suficiente?
En general, las personas que trabajan en la música viven 
con mucha presión, mucha exigencia, muy fuera de ellos 
y de ellas. A veces es algo real porque la industria te lo 
pide activamente; pero otras, es percibido. Vivir con ese 
miedo desata reacciones de ansiedad y de estrés que 
empieza a tener consecuencias a nivel físico: insomnio, 
úlceras de estómago, empeorar enfermedades que ya 
tenemos… También tiene consecuencias en las relaciones 
interpersonales. Pero vivir con ese miedo y ese estrés no te 
permite desarrollar tu trabajo igual de bien ni tanto tiempo, 
y existe el riesgo de querer dejar por completo una carrera 
a la que has dedicado tu vida entera. Esos cambios tan 
bruscos son cuestión de supervivencia, después de pasar 
tantos años de exigencia.

En un sector de multitudes, muchas/os artistas hablan 
de soledad. 
En este sector se mezclan las relaciones interpersonales, el 
trabajo y la amistad. Es difícil saber cuántas personas cono-
ces y con cuántas tienes amistad. Podemos estar rodeados 
de gente, pero no hablar de nada que tenga conexión con 
nuestra intimidad. El poder decir lo que nos preocupa, cómo 
nos sentimos, es lo que nos hace a las personas sentirnos 
conectadas. Esto, muchas veces, no sucede en la industria 
de la música porque es la industria del entretenimiento y 
parece que todo el rato hay que pasarlo bien. Esto hace 
que las personas que están pasando por un mal momento 
intenten ponerse una máscara y haya una distancia con lo 
que realmente les pasa. En esa distancia es donde puede 
empezar esa sensación de aislamiento. 

¿La sobre exposición de los y las artistas (redes sociales) 
añade más leña al fuego?
Muchísima. Los y las artistas jóvenes han crecido con las 
redes sociales y no saben diferenciar la parte de «esta soy 
yo» y la parte de artista, que es un trabajo. Hay personas 
que me dicen que van a hacer un viaje y están más preo-
cupadas por el número de publicaciones que tienen que 

hacer al día que por pasárselo bien. Les invito a que las 
redes sociales se las tomen como un trabajo. Marcar un 
número de publicaciones y dedicar un tiempo para ello, 
pero luego dejar espacio para la vida, sobre todo cuando 
ya existe esa sensación de presión. Al principio es difícil, 
pero el alivio que se siente cuando empiezas a poner esos 
límites es brutal.

Cuando esperábamos más directos que nunca, muchas/
os artistas han anunciado la cancelación de bolos y giras. 
¡Y qué bien que puedan cancelar en lugar de pensar en 
lo que van a hacer para que ese bolo salga por encima 
de todo! Siento que está bien levantar una banderita roja 
y preguntarse qué está pasando aquí. Hay veces en las 
que una persona piensa: «no estoy bien para hacer tantos 
bolos». Pero luego llegan las ofertas y no es capaz de decir 
que no puede hacerlo o cuáles son sus límites. 

El insomnio, la ansiedad, la adicción... ¿tienen género?
Al principio, las mujeres llegaban antes, eran más cons-
cientes y estaba, incluso, mejor visto. Los hombres llegaban 
cuando habían tocado fondo en algún sentido. Ahora cada 
vez vienen más y antes, y por cosas menos graves. En el caso 
de los hombres, hay una teoría: la depresión encubierto-
masculina, que habla de cómo algunos hombres, al sentirse 
vulnerables, no pueden sostener esa sensación y realizan 
conductas que les hace sentir grandiosidad: consumir, 
tener sexo de riesgo, pelearse, trabajar mucho… cuando 
a lo mejor están pasando por un duelo, se sienten tristes 
o tienen un trauma. Desde fuera los vemos como rock 
stars, pero hay un doble problema: su adicción, su sexo 
de riesgo, etc., y además, una depresión o un trauma. En 
el caso de las mujeres, hay mucho acoso, abuso, infanti-
lización, mujeres que llegan y alguien las trata como «la 
novia de», negándole su lugar, y la sensación de sentirte 
pequeña o acosada. 

¿Afecta por igual a todos los sectores de la música?
Los y las artistas están más expuestos. Sin embargo, todos 
los profesionales sufren las consecuencias del trabajo en 
un entorno tan exigente. Hay varios estudios que señalan la 
incidencia de diversos trastornos en técnicos, tour managers 
y demás trabajadores que giran con los artistas. Se necesita 
aún mucha ciencia para poder valorar la extensión de los 
problemas en el sector, ya que el personal técnico no sale 
en la prensa ni suele tenerse en cuenta.

¿Podemos detectar que algo no va bien? 
Cuando no respetamos los límites y trabajamos demasiado 
podemos estar irascibles, en tensión, saltamos a la mínima... 
Son síntomas de estar estresada, cerca del burnout. Cam-
bios de humor repentinos, mucha energía un día y luego 
tres días de no poder con la vida, cambios en el apetito, 
dificultades a la hora de dormir, y empieza a afectar en otras 
áreas de nuestra vida. Aquí es difícil reaccionar, porque si 
toda tu vida es tu trabajo, no sabes dónde empieza qué. 
Pero si te afecta a las relaciones, tus amigos te dicen que 
no eres la misma, te devuelven externamente la impresión 
de que estás cambiando, si hay cambios en el peso, se 
descuida el aspecto físico o se busca validación externa 
por sentirse culpable, eso son síntomas indicativos de que 
hay problemas de salud mental.
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¿Existen herramientas para autogestionar este estrés 
y ansiedad?
Uno de los elementos más interesantes es la prevención. 
Hay que cuidar de las necesidades más animales que te-
nemos. Esto nos va a ayudar a un tratamiento temprano 
de los problemas: cuidar el sueño, comer sano, descansar 
bien, tener tiempo de ocio... Esta parte es tan importante 
como el trabajo. Hay que dedicar un tiempo para el disfrute 
porque, si no, estamos todo el rato en el sistema del estrés 
y la ansiedad y no estamos equilibrados internamente. Otras 
técnicas para luchar contra la ansiedad son todo lo que 
tenga que ver con conectar con el cuerpo: meditación, 
yoga, etc. Y cuidar las relaciones interpersonales. Esto ayuda 
a equilibrarte, a sentirte más conectada y menos aislada. 
Cuando tenemos que pedir ayuda es cuando hacer esto 
ya no nos sirve, no nos va a salvar. 

¿Vamos superando tabús en este sentido? ¿Somos más 
capaces de decir que vamos a terapia?
Hay menos vergüenza. Hay pacientes que ya me presentan 
como su psicóloga, que es lo mismo que decir: «estoy to-
mando responsabilidad de lo que me pasa porque quiero 
vivir mejor, tener bien mis relaciones, trabajar mejor y ser 
dueña de mis reacciones». Cuando estamos mal, saltamos 
enseguida y no podemos decidir nada porque estamos 
en modo supervivencia. Pero cuando una persona está 
equilibrada, puede elegir en qué pelea meterse y en cuál 
no. Ahora empiezo a ver ese orgullo de ir a terapia, y a 
artistas que empiezan a crear en torno a las ideas que 
aprenden en terapia. 

La prevención puede evitar que toquemos fondo. Sin 
embargo, la sanidad pública no contempla la salud 
mental.
Creo que no han visto cuánto le está costando a los estados 
el que se medique en vez de tratar. España es el primer 
consumidor del mundo de benzodiazepinas, aunque hay 
estudios que señalan que otras herramientas utilizadas en 
psicología pueden llegar a tener el mismo efecto que la 
medicación, sin efectos secundarios o crear dependencia.

Ruth Manzano
Musika Bulegoa
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El Pobal
Burdinola

(Muskiz)

La Encartada 
Fabrika- Museoa 

(Balmaseda)

Muñatones
Gaztelua
(Muskiz)

Arkeologi 
Museoa 
(Bilbao)

Muñatones
Gaztelua 
(Muskiz)

Euskal Herria
Museoa 
(Gernika - Lumo)

Arrantzaleen 
Museoa 
(Bermeo)

Txakolingunea
Txakolinaren Museoa 
(Bakio)

https://bizkaikoa.bizkaia.eus/https://bizkaikoa.bizkaia.eus/
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2022ko otsailean eskuratu genuen edukieren normaltasuna 
kontzertu aretoetan eta musika jaialdietan. Mugikortasunari 
dagokionez malgutasuna berreskuratu genuen eta aurreko 
urteetan bertan behera gelditu ziren topagune ugarietara 
itzultzeko aukera izan genuen.

Basque.Music.-ek euskal musika aurrez aurre zabaltzeko 
aukera berreskuratu zuen eta nazioarteko musikaren azoka 
eta jaialdietako erreferenteetan zehar bere ibilbidea hasi zuen. 
Zuzeneko emanaldiak antolatzeaz gain, networking saioak 
bideratu, stand-ak kudeatu eta katalogoak sortu zituen. Hau 
da 2022an antolatutako ekintzen laburpena:

FHLIM
2022ko martxoan 24tik 27ra egin zen Zamoran FHLIM azoka-
ren bigarren edizioa eta hau izan zen Basque.Music. egitas-
moaren lehendabiziko geltokia. Estatuko eta Portugaleko 
profesionalak batzeko helburuarekin sortutako azoka da 
FHLIM. Stand bat kudeatzeaz gain, Olatz Salvadorrek La 
Cueva del Jazz aretoan eskaini zuen kontzertuarekin osatu 
zen azokako partaidetza. 

BIME BOGOTÁ
Urtekari honetan BIMEri eskainitako artikulu zabalago batean 
irakurriko duzu azoka honetako partaidetza, baina ondo dator 
hemen ere Basque.Music.-ek egin zuen bigarren geltokia 
gogoratzea. Atlantikoaren beste aldera bidaiatu zuen Basque.
Music.-ek Hego Ameriketako herrialde ezberdinetako kon-
taktuak lantzeko. Zetak-ek gure oroimenetik erraz ahaztuko 
ez dugun kolorez betetako kontzertua eskaini zuen Basque.
Music.-en eskutik. Li Saumet-en (Bomba Estéreo) kolaborazioa 
ere izan zuen taula gainean. 

CLASSICAL:NEXT
2022ko maiatzean 16tik 19ra ospatu zen Classical:NEXT. Bi urtez 
antolatu gabe egon ostean Hannover-en ospatu zen, aurretik 
hartu zuen Rotterdam-en ordez. Basque.Music. stand-ak 
euskal musikaren zabalkundean lagundu zuen, horretarako 
euskal musika garaikidera eta musika klasikora gerturatzeko 
bidai txartel bezala balio duen katalogoa ere sortu genuelarik. 
Tamalez denbora batean ez gara Classical:NEXT-era itzuliko: 
antolakuntzatik azokaren etorkizunari buruz hausnarketa egin 
behar dutela iragarri zuten eta 2023an ez dutela antolatuko 
jakinarazi zuten.  

PRIMAVERA PRO
Basque.Music.-ek bigarren aldiz parte hartu zuen Primavera 
Pro topaketaren showcase programan. 2022ko edizioa berezia 
izan zen Primavera Sound jaialdiak 20. urtemuga ospatu 
zuelako eta bi asteburuko jaialdiaren tartean antolatu zen 
profesionalei zuzendutako kongresua. Azoka honen garran-
tzia Primavera Sound jaialdiak erakartzen dituen nazioarteko 
profesionalekin harremanak lantzeko aukeran datza. MICE-k 
eta Eneritz Furyak-ek eskainitako kontzertuek ordezkatu 
zuten Basque.Music. 

MERCAT DE MÚSICA VIVA DE VIC
Aldaketak izan zituen MMVV azokak 2022an eta azokaren 
norabidea zein izango den aurreikusteko balio izan zigun. 
Orain arte ez bezala etorkizunean ez da stand instituzionalik 
egongo. Ongi etorri koktelak ere dagoeneko ez dira anto-
latzen. Euskal taldeek programazio ofizialean parte hartu 
zuten eta Chill Mafia eta Idoia izan ziren emanaldi hauetako 
protagonistak. Bi emanaldiek arrakasta handia izan zuten eta 
Kataluniako merkatuan emanaldiak lotzeko balio izan zuten.

BASQUE.MUSIC. 
ROAD MAP 2022

ERREPORTAJEA
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Horretaz gain euskal enpresen pitch saioak ere antolatu 
genituen: Mauka/Airaka, Motmo eta Dantz jaialdiak parte 
hartu zuten aurkezpen hauetan. 

WOMEX
Urriaren 19tik 23ra ospatu zen Lisboan Womex azokaren 28. 
edizioa. 2021ean berreskuratu zuen Oporton aurrez aurre-
ko antolaketa eta 2022an handitu egin zen profesionalen 
presentzia. Euskal musikaren zuzeneko ordezkaririk egon 
ez bazen ere, urtero bezala Basque.Music. stand-a eraiki 
genuen. Bertan, urriaren 20an, oso harrera beroa izan zuen 
ongi etorri koktela eskaini genuen. Horrekin batera katalogo 
digitalaren zabalkundea egin zen.

BIME BILBAO
Euskal ordezkaritza zabalak parte hartu zuen Bilbon egin zen 
BIME azokaren 10. edizioan. Urriaren 26tik 28ra egin zuten 
eta Europa eta Amerika batzeko balio izan zuen. Basque.
Music. stand-az gain, showcase-ak, Kolonbiako eta Portu-
galeko delegaritzarekin topaketak, ongi etorri koktela, EMEE 
elkartearen DEMEC topaketa eta Live DMAren 10. urteurrena 
antolatu ziren. Urtekari honetako BIMEri eskainitako artikuluan 
irakurri dezakezu azoka honi buruzko informazio zabalagoa.

FIRA TROVAM
Azaroaren 2tik 5era egin zuten Fira Trovam azokaren ha-
margarren edizioa. Castellonen antolatzen den azoka honek 
Valentziar herrialdeetako profesionaletara gerturatzeko 
balio du. Hirugarren urtea da Basque.Music.-ek bertan parte 
hartzen duela eta aurten Merina Gris taldearen kontzertua 
antolatu genuen. Gainera, És possible la Internacionalització 
de la Música Valenciana? mahai-inguruan parte hartzeko 
aukera izan genuen Basque.Music.-en esperientzia parte-
katuaz. Partaidetza borobiltzeko, Valentziar herrialdeetako 
profesionalekin elkarlanak luzatzeko aukerak sortu genituen.

MONKEY WEEK
Azaroaren 24tik 26ra egin zen Monkey Week-en 2022ko edi-
zioa. Sevillan ospatzen den jaialdia bi zatitan banatuta dago: 
Santa Clara espazioan egiten diren jardunaldi profesionalak 
eta Cartuja Center-en egiten diren showcase kontzertuak. 
Jardunaldi profesionalen programazioaren baitan urriaren 
25ean Basque.Music. koktela eskaini genuen. Basque.Music. 
showcase-ari dagokionez, Magia Bruta eta Maraca Diablo-k 
eskaini zituzten kontzertuak. 

 BASQUE.MUSIC.-EN BIDEGURUTZEAN
Basque.Music.-ek bere road map-etik gertu antolatzen diren 
beste ekitaldi batzuetan ere parte hartu du 2022an. 

KAUNAS 2022
Kaunas, Lituaniako bigarren hiri haundiena, izan zen 2022an 
Europako Kultur Hiriburua, 2016an Donostia izan zen bezala. 
Novi Sad (Serbia) eta Esch-sur-Alzette (Luxemburgo) hiriekin 
partekatu zuen hirigintza hau. 

Lituaniako hiriak gazteei ahotsa eta lekua emateko apustua 
egin zuen Emerging Kaunas izenpean aurkeztutako egi-
tasmoan. Donostia 2016aren ondarea jarraituz dantza, kale 
antzerkia, musika, diseinua, argazkilaritza eta arkitektura 
proposamen ezberdinak bertan izan ziren, urte guztian zehar 
iraun zuen programazio anitzean.

Egitarau zabalaren barruan euskal ordezkaritza ere izan zen 
Kaunasen, Oki Moki Getariako garage rock taldeak zuzenekoa 
eskaini baitzuen Summer Stage agertokian uztailaren 30ean, 
Etxepare Euskal Institutuaren babesarekin. 

BITE BASQUE BEAT
2021ean lehendabiziko edizio arrakastatsua izan ostean, Bite 
Basque Beat jaialdiak bigarren edizioa ospatu zuen 2022ko 
irailean Finlandian. Ekimen honi esker Tampere eta Helsinkin 
euskal musikaren erakusleiho bat sortu da. Skakeitan, Izaro eta 
Bulego izan ziren 2022an Finlandiako bi hirietan zuzenekoak 
eskaini zituzten musika proposamenak. 

Arkaitz Villar
Musika Bulegoa
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El Centro Superior de Música del País Vasco, Musikene, fue 
creado en 2001 por el Gobierno Vasco para impartir ense-
ñanzas superiores de música. Situado en la donostiarra plaza 
de Europa, frente al campus universitario de la UPV/EHU, es 
el único centro de Euskal Herria que puede otorgar títulos 
de grado en interpretación —clásica y jazz—, composición, 
dirección de coros y orquesta y pedagogía. Su objetivo pri-
mordial es proporcionar al alumnado un adecuado bagaje 
formativo que facilite su inserción en el mundo laboral, por 
lo que cuenta con un profesorado de reconocido presti-
gio especializado en sus materias, tanto las específicas de 
especialidad con otras de naturaleza teórico-humanística, 
siempre pensando en la cualificación profesional de un 
músico del siglo XXI.

La organización de multitud de actividades, muchas de 
ellas relacionadas con el patrimonio vasco y con la pre-
sencia internacional, han caracterizado el 20 cumpleaños 
de Musikene celebrado durante el curso 2021-2022, y han 
hecho hincapié en los objetivos que se marca cara al fu-
turo: reafirmar su madurez y calidad con conciertos y con 
propuestas innovadoras como encuentros, conferencias 
o espectáculos multidisciplinares planteados para aportar 
conocimiento al público y experiencias profesionales al 
alumnado, así como acciones artísticas pensadas con un 
fuerte compromiso social.

El ciclo «Gure sortzaileak gogoan», puesto en marcha con 
motivo del aniversario, ha sido uno de los grandes éxitos. 
El hecho de que Musikene recibiera como donación el 
piano que perteneció a Jesús Guridi fue la excusa perfecta 
para programar tres encuentros en recuerdo a tres grandes 
creadores vascos: el ya citado Jesús Guridi, Pablo Sorozabal y 
Aita Madina. Las jornadas permitieron acercarse a sus figuras 
de mano de especialistas en su música.

Una seña de identidad de Musikene ha sido siempre el 
ámbito de los estudios orquestales. Durante su formación 
el alumnado participa en las diferentes agrupaciones del 
centro. Musikene cuenta con una banda sinfónica, una 
sinfonietta y una orquesta sinfónica, y en el caso del jazz, 
con una big band. Todos estos conjuntos trabajan con un 
director de forma intensiva durante una semana que cul-
mina en uno o varios conciertos abiertos al público. De esta 

forma, prácticamente cada mes el público tiene la oportu-
nidad de escuchar un concierto de una gran agrupación, 
interpretado por estudiantes y dirigido por un gran maestro 
invitado. Con motivo del 20 aniversario se ha dado un barniz 
especial a algunos de estos encuentros, convirtiendo los de 
la orquesta en noviembre y febrero y el de la big band en 
mayo en citas muy representativas. La intensa colaboración 
que el centro tiene con el Orfeón Donostiarra propició que 
ambas agrupaciones se aliaran para ofrecer el Stabat Mater 
de Dvořák en el Teatro Arriaga de Bilbao y el Teatro Victoria 
Eugenia de Donostia, bajo la batuta de José Antonio Sainz 
Alfaro. Sin embargo, el evento principal del 20 aniversario 
se celebró en febrero de 2022 en el auditorio de Musikene y 
estuvo dedicado a música escrita por compositores vascos. 
Unai Urrecho fue el maestro invitado de un encuentro en 
el que la Orquesta Sinfónica de Musikene interpretó obras 
de Guridi, Escudero, Sorozabal y Madina. Por último, la Big 
Band interpretó en mayo el impactante Sacred Concert de 
Duke Ellington junto a la Coral San Juan Bautista de Leioa 
que lidera Basilio Astúlez, bajo la dirección del mayor es-
pecialista en la obra, Perico Sambeat. 

UN CENTRO DE CALIDAD EN 
CONSTANTE INNOVACIÓN

MUSIKENE
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El futuro ya es presente: los estudios de máster y la pre-
sencia internacional
Uno de los grandes retos que el centro se marcó hace años, 
la puesta en marcha de másteres y posgrados, ha tenido una 
importante constatación pública. Los estudiantes de máster 
han tenido muchas oportunidades de mostrar su trabajo a 
la sociedad, con conciertos comentados de diversos for-
matos, con participación del alumnado de Interpretación 
clásica y jazz, de Creación de la música contemporánea e 
incluso del innovador máster de Mediación musical. Muchos 
forman parte del MSKN Ensemble Musikene o de proyectos 
en colaboración con otras entidades como Opus Lírica o 
Donostia Musika. Además, el alumnado del máster de Es-
tudios orquestales muestra todos los años su alto nivel en 
la Musikene Master String Orkestra.
 
A pesar de las limitaciones que ha marcado la pandemia, 
Musikene ha conseguido desarrollar su marca Musikene-IN, 
que engloba acciones artísticas con un compromiso social. 
Lo ha hecho con enfermos de alzhéimer en el proyecto 
Invisible beauty, realizado en colaboración con la compañía 
de danza contemporánea AiDo Project, pero también en 
la jornada MusiKautisme, en colaboración con Iparralde y 
centrada en el autismo. 

Por último, Musikene ha tenido un claro aumento de su 
presencia internacional en los últimos años. Durante el 
curso 2021/22 el Ensemble intercontemporain realizó una 
residencia en el centro ofreciendo talleres y masterclasses, y 
ofreció dos conciertos en Donostia, uno de ellos con obras 
de alumnos de Musikene. La celebración de dos congresos 
internacionales en verano, los de Prihme y ROCE, y la cre-
ciente multinacionalidad de los estudiantes y docentes del 
centro —en veinte años se han titulado estudiantes de 35 
países diferentes y los docentes tienen 14 nacionalidades 
distintas— constatan esta tendencia. La alta ocupación de 
su sede, inaugurada en el curso 2016-17, los convenios con 

más de 70 instituciones y la programación de eventos, más 
de 300 anuales, destacando los conciertos en festivales de 
verano como el Jazzaldia y la Quincena Musical, han erigido 
al centro en un motor cultural que cada vez empuja con 
mayor potencia. Su deseo es reafirmarse en aquello que 
movió a su creación: continuar avanzando para consolidarse 
como un centro de referencia pionero e internacional, sin 
olvidar la difusión y defensa de su patrimonio.

María José Cano 
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MUSIKA BULEGOA

Euskal Herriko musikari eta programatzaileak harremanetan 
jartzeko eta areto eta antzokien programazioa aberasteko 
asmoz, Musika Bulegoak bi topaketa profesional antolatu 
zituen 2022an.

Lehenengoa ekainaren 21ean izan zen, Elorrioko Arriola 
Antzokian, Musikaren Egunarekin batera. Topaketa hau 
Sarea antzoki-sareko programatzaileei zuzenduta zegoen, 
eta Ainhoa Larrañaga, Arima Soul, Bengo, DOS, Esti Mar-
kez, Flamenco Etxea, Frikun, Garikoitz Mendizabal & Gorka 
Hermosa, Iñaki Diéguez Akustik Trio, Julen, Korrontzi, Mäirü, 
Soinuaren Bidaia, The New Jazz Colective eta Travellin’ 
Brothers izan ziren parte hartu zuten taldek eta artistak. 

Durangoko Azokaren 57. edizioaren baitan eta Gerediaga 
Elkartearekin elkarlanean, programatzaileen eta musikaren 
sektoreko sortzaile eta profesionalen arteko beste topaketa 
bat antolatu zen abenduaren 5ean. Ekimenaren helburuak, 
batetik, euskaraz musika sortzen dutenei euren proiektuak 
Euskal Herriko programatzaileei aurkezteko aukera ematea 
eta bestetik, programatzaileek (areto pribatu zein publiko, 
jaialdi antolatzaile, udal teknikari…) bertatik bertara musika 
sektoreko sortzaileak ezagutu eta proposamenak jasotzeko 
aukera izatea zirelarik. Hala, Durangoko San Agustin Kultur 
Gunean hainbat programatzaile eta artista bat egin zu-
ten. 3zur taldea, Kuttune, Julen, Leok’k, Miren eta Roberto 
Etxebarria, ØDEI, Pasadena, Mugan, Xsakara, Olaia Inziarte, 
Etxekalte, Ilargi eta Markos Untzeta musikariek hartu zuten 
parte. “Merkatua oso zabala da eta topaketa hauek propo-
samen berriak ezagutzeko aukera ematen digute; gainera 
zuzenean ikusteko aukera ere eskaintzen digute”, adierazi 
zuen Karmelo Alberdik, kultura teknikaria Arrasateko Udalan. 

Azken topaketa horretatik atera zen Zornotzako Udalarekin 
elkarlanean aritzea, 2023ko urtarrilean MusikaGaz jaialdia 
antolatzeko. Baina istorio hori datorren urtean kontatuko 
dizuegu!

Ruth Manzano
Musika Bulegoa

Musika 
Bulegoaren
Topaketa
Profesionalak 
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GURE JENDEA,  
GURE KULTURA 
Bihotza gure lurrean eta arima munduari zabalik. Horrelaxe babesten 
dugu geurea. Izan ere, nork bere burua ezagutuz eta estimatuz soilik 
ezagutu eta estima ditzake besteak.

Horregatik, zuri esker, ateak zabaltzen ditugu egunero, gure lanaren  
bidez kulturari eta garen bezalakoak izanarazten gaituen jendeari 
laguntzeko, eta, pausoz pauso, banku kooperatiboa garen aldetik, gure 
helburua betetzeko: gizarte bidezkoagoa, irekiagoa eta solidarioagoa 
lortzen laguntzea, tokikoa eta unibertsala eskutik doazen mundu batean.

Bada beste modu bat. 

Sin título-1   1 18/2/22   9:07
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Las salas de conciertos de aforo reducido siempre han sido 
indispensables en el recorrido de una banda o artista. En 
la música jazz, en Euskal Herria contamos con algunos de 
los festivales más reconocidos a nivel internacional, pero 
la escena necesita una programación continua que se está 
labrando en estos pequeños clubs donde las y los músicos 
pueden acercarse al público y desarrollar sus carreras. 

Sorprendentemente, tras la pandemia han aflorado diferen-
tes proyectos, y otros que llevaban tiempo trabajando en 
2022 han recobrado una nueva vida: Dazz (Gasteiz), con una 
programación estable y cada vez más consistente; Altxerri 
(Donostia), con una nueva apertura siguiendo los pasos de 
su legado; y la nueva sala Jazz On (Bilbao), que tras más 
de 22 años programando como Bilbaina Jazz Club (BJC) 
presenta un club de jazz con una acústica pensada para 
el disfrute de este género. 

Esta nueva vida y mirar hacia delante se está construyendo 
con un apoyo institucional que no llega. «Necesitamos 
que se apoye la creación de una escena que a su vez 
permita la creación de un tejido permanente para los 
músicos locales, que no se tengan que ir», lamenta Gorka 
Reino, uno de los responsable de Jazz On. «En Bilbaina 
Jazz Club conseguimos una programación celebrada 
en el circuito internacional y que para otros países es un 
referente del sur de Europa. Ahora que hemos construido 
una sala con una acústica especialmente preparada para 
el jazz, no hemos recibido ninguna ayuda institucional 
de ningún tipo». 

Beñat Lasagabaster, de la sala Dazz de Gasteiz, también 
denuncia esta situación: «Por nuestra experiencia, diría 
que no hay suficientes ayudas para espacios pequeños 

como el nuestro. Sobre todo, hablo de ayudas públicas. Por 
ejemplo, en nuestro caso solo recibimos una subvención 
pública para el festival Dazz Jazz. Afortunadamente, tenemos 
el apoyo de empresas locales que colaboran con nuestro 
proyecto y esto es muy importante para el club. Además, 
contamos con la colaboración de la Fundación Vital tanto 
para el festival como para conciertos especiales. En cuanto a 
la programación anual en el club, sin embargo, no contamos 
con ninguna ayuda, por lo que el esfuerzo es aún mayor».

La sala Altxerri de Donostia, un espacio histórico de la ciudad 
para entender la relación de esta con el jazz, volvió a abrir 
sus puertas en julio de 2022. Iñaki Otalora muestra la mis-
ma situación ante la falta de ayudas: «Como sala pequeña 
todavía no hemos recibido ninguna, pero esperamos que 
en breve tengamos ayudas por parte tanto del Gobierno 
Vasco como del Ayuntamiento a nivel local». 

CREANDO ESCENA
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Esta ayuda institucional debería favorecer la creación de 
esta escena de jazz con el apoyo a las programaciones 
de estas salas, que cubren el mapa de las tres ciuda-
des más allá de los grandes festivales de verano: «Es 
importante que en cada ciudad haya por lo menos un 
club que mantenga la escena del jazz activa, con una 
programación continua y de calidad durante todo el 
año. En verano hay muchos festivales y muchas pro-
puestas, pero creo que también es muy importante 
ser constantes el resto del año para mantener con 
fuerza la afición al jazz», matiza Lasagabaster.

Estas programaciones son las que dan el carácter 
de club a a estos espacios. Lugares donde es in-
dispensable el apoyo del público. «La gente nos ha 
acogido de una manera muy positiva. Se nota que 
tiene muchas ganas de que haya espacios como 
este y así nos lo han transmitido. Por otro lado, nos 
hemos dado cuenta de que mucha gente todavía 
no se ha enterado, y poco a poco va calando en las 
agendas semanales o mensuales de la actividad 
cultural», apuntan desde el Altxerri, un espacio que 
vuelve a acoger el interés de la ciudadanía por la 
música jazz.

Pero la actividad de estos espacios va más allá 
de la programación en sí. Desde Jazz On tienen 
varios programas de apoyo a las músicas y los 
músicos locales: «Tenemos programas de tres 
conciertos semanales, programas con veinte 
músicos de la escena vasca en residencia, cuatro 
grupos residentes que tocan todos los meses, 
dos secciones rítmicas que están constantemen-
te tocando, otros seis músicos en residencia… 
estamos hablando de más de veinte músicos 
en residencia. La escena pervive a pesar de la 
administración pública».

Queda claro que la labor que desempeñan las salas de 
jazz de Euskadi es esencial para fortalecer un circuito 
de este género que va más allá de los festivales que 
se celebran en verano. Para el Dazz, la convivencia es 
indispensable: «Creemos que es importante que existan 
los festivales de verano porque mueven a mucha gente 
y acercan el género a personas de distintos gustos 
musicales. Y creemos que también es muy importante 
que haya música en directo en pequeños clubs y locales 
durante todo el año, que es la verdadera esencia del 
jazz. Por lo tanto, la convivencia me parece necesaria».

En Donostia, la colaboración ha sido más natural. «En el 
caso de la sala Altxerri, siempre ha habido una relación 
estrecha entre el Jazzaldia y la sala porque muchos 
músicos hacían aquí sesiones posteriores a su concierto 
en el festival: improvisaciones, jam sessions, etcétera», 
explica Otalora. «En 2022, aunque no hubiera esas 
sesiones, sí que ha habido actividades en paralelo a 
los conciertos organizados en la plaza de la Trinidad, 
el escenario de la playa, etc.».

Sobre los retos del futuro, en la sala donostiarra lo 
tienen claro: «Recibir el apoyo institucional y recono-
cimiento del cual carecen en este momento, porque 
por parte del público ya existe ese reconocimiento y 
es una respuesta positiva. Pero hace falta que las ins-
tituciones estén más involucradas y que se reconozca 
que no por ser pequeño se es menos significante. 
Puede que incluso sea al contrario: siendo pequeños, 
tenemos más capacidad para apoyar ese tejido de 
la música jazz en Euskal Herria».

Arkaitz Villar
Kultura Live
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Iker Bárbara
JOERA

La música no solo ha sufrido cam-
bios en la forma de consumirse 
en los últimos lustros. La globa-
lización tecnológica también ha 
llevado a que géneros musicales 
de origen minoritario de países 
lejanos atraviesen fronteras y se 
conviertan en los más escuchados 
a nivel mundial.

Euskal Herria, un territorio donde 
el folk, el rock o el punk han deja-
do una gran influencia en gene-
raciones, ve como cada vez en 
mayor medida nuevas corrientes 
musicales provenientes del otro 
lado del océano bañan los ritmos 
y melodías de sus músicos más 
jóvenes.

Estamos viviendo una era muy 
interesante en nuestra escena, 
con un importante crecimien-
to de propuestas que beben de 
estilos tradicionales (pop, rock, 
reggae, folklore, rap...) y a su vez 
de nuevos sonidos urbanos (trap, 
reggaeton, drill...). Una decena de 
proyectos nos cuentan cómo sur-
gieron, cuáles son sus influencias 
y cómo ven la situación actual de 
la escena.

Mi proyecto surgió como surgen las cosas más bonitas, yo creo que desde la 
inconsciencia de mi yo de txiki, queriendo estar conforme conmigo mismo y 
de buscar mi manera de expresarme, sobre todo conmigo mismo y ya para 
el resto del mundo.

Yo diría que todos los estilos me influencian. Todo lo que me rodea para mí es 
un recurso, y sobre todo la música. Voy cogiendo cosas un poco de todos los 
palos y aparte tengo muchísima suerte de haberme criado y de haber mamado 
en un entorno totalmente musical con mi padre y con mi madre. Podría decir 
que me nutro de toda la escena musical que me rodea.

La escena de Euskal Herria me parece una de las mejores escenas de todo el 
país y estoy muy contento de que se valoren mucho todos los proyectos nuevos 
que están saliendo. Creo que es una escena superpotente y supervariada, que 
une a muchas personas que tenemos en común que nos respetamos y que 
vamos toda la gente a una.

HOFE www.instagram.com/igotzhofe/

NUEVAS  TENDENCIAS
BERRIAK

Javi eta Katek Arte Ederretan ikasten ezagutu genuen elkar, eta Ane eta Kat 
ahizpak gara. Momentu batean soinu elektronikoekin gauzak probatzeko 
gogoekin elkartu ginen hirurok, egiten genuenarekiko anbizio handiz baina 
kanpora begirako pretentsiorik gabe.

Baliteke gure musika konkretuki produzitzeko pop elektronikoa eta soinu «ur-
banoak» erabili izan ditugula erreferentziatzat. Uste dugu oso garrantzitsua dela 
denetarik entzutea, eta inguruan egiten denarekin konplejurik gabe nahastea.

Egia esan elektronikaren arloan oso proposamen interesgarriak agertzen ari dira, 
eta guretzako oso aberasgarria izaten ari da «kontajiatu» ahal izateko eta artisten 
artean inertziak sortzeko proposamen berri hauek agertzea. Bestalde moda bat 
bezala ere ikusi daiteke, eta nabaritzen da nitxo berri honetan «norbait» izan 
nahia ere badagoela, eta proiektu nahiko fortzatuak agertzen direla sarritan.

J MARTINA
www.instagram.com/jotamartina/

PLAYLIST
MUSIKA 
URBANA
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TATTA  
Varios colegas compartíamos mismos gustos musicales 
y pensamos que era buena idea empezar a crear «algo». 
Cuando empezaron a llamarnos para conciertos y vimos el 
movimiento que estábamos creando más de cerca, deci-
dimos profesionalizarnos aún más.

Crecí escuchando mucho punk/rock ya que soy de Arrasate 
y aquí la escena del punk ha estado muy presente. Hoy en 
día puedo decir que escucho de todo y no me limito solo 
a escuchar «nuevas tendencias», ya que al final todo es una 

rueda y siempre vuelve, como pasa en la moda. Es más, 
diría que escucho más música no relacionada con lo que 
hacemos.

Veo que está habiendo un gran cambio positivo, tanto por 
parte de los artistas como de las salas/gaztetxes/entidades 
públicas, que se están dando cuenta de lo que está generan-
do movimiento en la juventud. Creo que es vital apoyar a los 
nuevos talentos para que la industria musical no se «manche» 
de artistas inorgánicos o de gente que solo quiere «pegarse».

XSAKARA 
Xsakara proiektua 2017-2018 urteen artean sortu zen. Elektro-
nika eta raparen oinarri erritmikoak nahasterako prozesuan, 
izen baten atzetik amak jarri zidan ezizen hau.

Edozein musika estilorekin jolastea gustatzen zait, arau bakarra 
autotunea topera edukitzea da. Interes haundia daukat baita 
ere nire konfortetik at dauden estilo berriekiko.

Popak predominatzen du gaur egun euskal 
eszena, rock and roll alternatiboak eta punk-
ak atzetik doaz, eta azkenik estilo urbano guztiak 
(banda baten barruan ez goazen guztiok biltzen gara 
multzo horretan, nire ustez).

www.instagram.com/xsakara/

KAI NAKAI  
Txikitatik abestu izan dut eta nire proiektu pro-

pioa sortzeko gogoak nituen. Proiektu hau sor- 

tzen da reggaetoia bezalako generoak oso kan- 

tzelatuta zeudelako Euskal Herrian, eta euskal gazteriak 

musika hau kontsumitzen zuela ikusita, euskaraz ere egiteko 

nahia sentitu genuen.

Kai Nakai definitu beharko banu, oso energia ona duela 

esango nuke, oso dantzagarria, motibagarria. Nire abesti 

gehienak pop, reggaetoia, musika elektronikoa, disco dance… 

dira. Hala ere, estilo lasai edo tristeago bat bilatzen badut, 

nahiago dut R&B edo trap bat.

Hasi nintzenetik uste dut euskal eszena guztiz aberastu dela 

eta boom bat egon dela. Talde asko sortu dira proposamen 

ezberdinak dituztenak eta nire ustez beharrezkoa da. Hala ere, 

uste dut joera oso alternatiboa dela eta «rollo» horretakoa ez 

bazara zailagoa daukazula orokorrean, bai musika zabaltzeko, 

bai kontzertuak emateko.

www.instagram.com/kai.nakai/

LA FURIA
Mi proyecto surgió en un cuarto de la casa de mi familia sin 
ser para nada consciente de que estaba empezando nada. 
Solo era una chica enfadada con un papel. Poco a poco he 
ido siendo más consciente de lo que quiero y lo que es mi 
proyecto. Al principio solo era una necesidad.

Mis influencias ni las sé… en mi vida mucha copla, maricas de 
ojos pintados, divas en inglés, folklore en euskera y en caló. 
Le prepararía un té a Manolo García, me metería por la vena 
a Queen Latifah y le comería la boca al Kutxi, por empezar.

Muchas veces siento que nos están vendiendo 
como fresco lo que esta «recalentao». Con lo 
bonito que es poner en valor a quienes lo hicieron 
antes. Además, creo que estamos asistiendo a un 
vaciado de los contenidos en favor de la imagen. Es 
puro capitalismo, ensalzar cosas que parecen irreve-
rentes sin serlo para no cambiar absolutamente nada. Por 
dejarlo en positivo, hay muchas más tías haciendo cosas que 
hace unos años: DJ, baile, rap…

www.instagram.com/la_furia_rap/

www.instagram.com/tatta.me/
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Mi proyecto surgió de una manera muy orgánica y poco 
planeada, la verdad. Fui a grabar un videoclip a Barcelona 
con Arca y a raíz de ahí conocí a mi Amigo Rivers Z, escuchó 
algunas demos y fue entonces cuando se decidió llevar a 
cabo el primer single.

Me inspiro en muchos tipos de música, desde Philip Glass 
hasta Tokischa pasando por los Gypsy Kings a The Ronettes, 
o incluso Elvis Presley. Pero he de decir que me inspiro sobre 
todo en el día a día, en la cotidianidad de lo que vemos, 
sentimos, etc. Me baso mucho en el cine también, y me gusta 

comprender el código de las cosas en las 
que nunca me había fijado antes.

El panorama de Euskadi se encuentra en auge 
a nivel estatal también, hoy en día ya da igual 
si eres de capitales grandes o de un pueblo 
diminuto, si el material está bomba yo lo escucho 
igual. Hay ideas y shows muy buenos de artistas como 
Brava, Ben Yart, Mirua, La Flaca, Merina Gris…

CASTE
Mi proyecto surgió en Errenteria y en Donosti, una zona 

donde en la década de 2000 solo se hacía estricta-

mente rap. A mí siempre me interesaron otros géneros y 

comencé a coquetear con otros estilos, a buscar melodías 

y ritmos más bailables, saliéndome un poco del molde.

Mis influencias a la hora de hacer música son desde el rap de 

Nueva York, la costa Este y la costa Oeste, hasta el reggaeton 

de Puerto Rico, pasando por el dancehall jamaicano. Pero, 

sobre todo, intento estar al tanto de todas las tendencias y las 

olas que van saliendo dentro del género urbano y fuera de él.

Creo que a la escena vasca aún le cuesta trabajo abrirse a 

los estilos que no son puramente rap, y aunque los artistas 

cada vez son más versátiles o se «mojan» más que antes, 

desde las plataformas, salas de conciertos, ayuntamientos y 

medios en general todavía queda mucho camino a la hora 

de tratar este tipo de géneros.

www.instagram.com/caste_93/

EUSKOPRINCESS www.instagram.com/euskoprincess/

DUPLA
Oso lagunak gara txikitatik, beti ibili gara hor musikaren mun-
duan bueltaka, talde gehiago ere izan genituen. Bi gaztek 
musika egiteko daukaten gogoetatik sortzen da Dupla. Gure 
baliabideekin —etxean geneuzkan ordenagailuekin—, batak 
baseak eta besteak letrak eginez, eta arratsalde asko elkarrekin 
egonda sortu zen taldea.

Orain pixka bat zentratuta gabiltza, beti bezala, folklorean, 
eta azken aldian ere cyberpunk-a eta kumbia. Nahiko ema-

ten diogu kumbiari eta erritmo latinoei. 
Afroari ere bai, baina azken aldian horiek 
dira gure kutunenak.

Euskal eszena inoiz baino interesgarriagoa ikusten dut, egia 
esan, jende asko gauza oso interesagarriak egiten ari da eta 
gu inoiz baino fanagoak gara. 

www.instagram.com/duplaofficial/

CHILL MAFIA
Somos una cuadrilla de la periferia de Iruña. Somos dos 
personas cantando y unas tres produciendo, pero lo más 
importante es que detrás tenemos más peña ya sea en 
diseño gráfico, marketing, graffiti y demás, que es igual de 
importante que lo musical.

Veníamos escuchando más o menos lo que se escuchaba 
por Iruña: reggae, punk... hasta que llegó 2014 y de repente 

aparecieron todos los traperos, y lo mamamos mucho. Con 
la cuarentena comenzó un gran interés por el folklore vasco 
y la música tradicional vasca, en la que nos basamos mucho.

Siento que ahora mismo están saliendo un montón de grupos 
de chavales, y ya por fliparnos, siento ahora mismo que en 
Nafarroa estamos en la vanguardia de toda Euskal Herria.

www.instagram.com/chillmafiarecords/
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El pasado 22 de septiembre nos dejaba demasiado pronto 
el compositor, profesor y gestor musical Alfonso García de la 
Torre, gran amigo y compañero de innumerables aventuras 
musicales. Como bien dice Marisa Manchado en el recuerdo 
que le dedicó en la revista Scherzo: «Una enfermedad breve 
pero imparable nos ha arrebatado a un referente absoluto en 
nuestro país en la música electroacústica, en el arte sonoro, 
en la música más arriesgada y más comprometida con la 
innovación, con el riesgo expresivo, con el Arte, así con 
mayúsculas. En tiempos oscuros y miedosos, perder a un 
incansable militante de la vanguardia tecnológico-musical 
es perder un puntal, una columna sólida de nuestra cultura, 
y de nuestra cultura más internacional también».

La labor pedagógica de García de la Torre comienza en 1985, 
cuando se inaugura el nuevo edificio del Conservatorio Jesús 
Guridi de Vitoria-Gasteiz y su entonces director, Carmelo 
Bernaola, le hace responsable del recién creado Laboratorio 
de Música Electroacústica con el objetivo de incorporar 
las nuevas tecnologías en las enseñanzas musicales, lo 
que en aquellos tiempos fue una experiencia pionera en 
nuestro país. 

García de la Torre fue, por lo tanto, profesor de muchas 
generaciones de estudiantes que son los profesionales de 
hoy y mañana. Es sorprendente que todos sus alumnos 
guarden un excelente recuerdo de él, no solo como buen 
profesor sino también como persona amable y cercana. 
Nunca enfadado y de sonrisa fácil, nos trataba como personas 
y no solo como alumnos, y nos escuchaba y apoyaba en 
todos nuestros proyectos por disparatados que fueran.

Nos enseñó las claves de la electroacústica y de la tecnología 
aplicadas a la composición y a la interpretación, y sobre todo, 
abrió nuestras mentes y nuestros oídos a un maravilloso 
universo de posibilidades expresivas donde el límite solo 
lo impone nuestra imaginación. De esta manera, asistió 
cual matrona a la gestación de una parte importante del 
patrimonio musical de Euskal Herria. 

La necesidad de estrenar estas obras llevó a García de la Torre 
a fundar, junto a Juanjo Mena, el Grupo Instrumental Jesús 
Guridi, conjunto que en 2005 refundó como Ensemble Sinkro 
y que actualmente sigue desarrollando una actividad esencial 
en la promoción y difusión de la música de nueva creación.

Esto, a su vez, lo condujo a organizar conciertos y festivales 
donde mostrar este trabajo al gran púbico. Los números nos 
dan una idea de la impresionante labor que realizó como 
gestor cultural: 6 ediciones entre los años 1994 y 2003 del 
Ciclo de Música Contemporánea, 19 ediciones entre 2004 y 
2022 del Festival Bernaola Zikloa, 10 ediciones entre 1988 y 
2004 de las Jornadas de Música Electroacústica, 8 ediciones 
entre 2005 y 2012 del Festival Sinkro, innumerables conciertos 
del Ensemble Sinkro por todo el mundo con más de 250 
obras encargadas y estrenadas, 20 CDs editados en Sinkro 
Records y 12 partituras publicadas en Sinkro Scores.

Su enorme generosidad y trabajo desinteresado seguramente 
mermó su legado como compositor, que nos ha dejado 
un puñado de obras de gran belleza y sensibilidad en las 
que los instrumentos tradicionales se transforman gracias 
al procesamiento en vivo y se mezclan con todo tipo de 
sonidos sintéticos y naturales. La colaboración con artistas 
de otras disciplinas lo condujo a producir espectáculos en 
fusión con la danza, el video mapping, la pintura y el teatro. 
Una parte importante de su labor creativa se desarrolló en 
el campo de la improvisación libre, creando el grupo Sirius, 
con el que ha tocado y producido numerosos espectáculos.

El mejor homenaje que le podemos hacer es seguir con su 
labor. Así, en la próxima edición del Bernaola Zikloa, la número 
20, le rendiremos homenaje con su música y la de Sinkro.

Guillermo Lauzurika
 

ADIÓS A
ALFONSO

GARCÍA DE LA TORRE
COMPOSITOR, PROFESOR Y GESTOR

OBITUARIO
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Musika Bulegoa Sariek bere seigarren edizioa ospatu 
zuten maiatzak 17an Barakaldoko BEC-en (Bizkaia). 
Azkeneko bi urteetako garai ilunak alde batera utzita, 
euskal musika panoramako sari garrantzitsuenek bere 
ohiko formatua berreskuratu zuten eta ekitaldia irribarre, 
besarkada eta jai giro apartarekin ospatzeko aukera egon 
zen. Zuzenekoak ez ziren falta, normaltasunerako bidea 
irekita zegoela erakutsiz.

Amak, Chill Mafia, Ether Ensemble, Ramon Lazkano, 
Gaur, Maite Larburu, Olatz Salvador eta Verde Prato 
sarituak izan ziren 100 proposamen baino gehiagoren 
artean, erdiak emakumeak burututako proiektuak 
izanik. Bestalde, Trio Zukan-ek eskuratu zuen Etxepare 

Euskal Institutuaren Saria euskal musika gure mugetatik 
kanpo zabaltzeko egiten duen lanagatik. Azkenik, Euskal 
Herriko Musika Bulego Elkarteko (EHMBE) zuzendaritza-
batzordeak sari berezia eman zion Motxila 21 taldeari 
«bultzatzen duen elkartasuna eta musikarien arteko 
elkarlana eredugarria delako».

Ruth Manzano
Musika Bulegoa

MUSIKA  BULEGOA
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LGTBIQ+
musika-

ekoizpenaren 
panorama 

Euskal 
Herrian. 

(HAUSNARKETARAKO GAI BATZUK)

Hausnarketarako, euskal musika sorkuntzaren nolakota-
suna atzerabegirako batean ardatz biren arabera antola 
daitekeela otu zait, bi ardatz hauek sorkuntza musikalaren 
nolakotasunaren mapa bat irudikatzeko aukera eskaintzen 
digutelarik.

X ardatzean bitartekoak hartuko dira kontutan, disketxea, 
eta musika eta musika talde edo abeslariaren kokapena. 
Mutur batean mainstream deritzon musika mota topatuko 
genuke, bestean aldiz, autokudeaketa, zigilu txikiak eta 
medio xumeekin editatzen den musika.

Y ardatza sortzaileen nolakotasun politikoaren bitartez 
egituratuko da: identitate politiko eta aldarrikapen-mezua 
definitua dutenak izango dira mutur batean, identitate po-
litikoa espektro handi batez ulertuta; beste muturrean, po-
litikoki definitu gabeko mezuak eta identitateak leudeke, 

entitate edo nortasun politikoa duen kolektibo konkretu 
baten parte ez izateak alegia. Kontutan hartzekoa da ere, 
historikoki orokorrean mezu edo diskurtso politikoa duten 
sortzaile gehienak ezker, edo iraultzaile-erreibindikazioan 
kokatu direla, mezu politiko argi ezak statu quo-arekin 
nolabaiteko adostasuna adieraziz.

Ardatz hauen araberako mapan talde mota desberdinak 
koka daitezke. Adibide gisa eta hobe uler dadin, adibide 
muturrekoak azalduko ditut: Mocedades (mainstream 
taldea bitarteko ekonomikoez hornitua eta mezu politiko 
definitu gabekoa oro har) Vs Eskorbuto (autokudeaketa-
zigilu txikia eta medio xumeekin egindako musika eta 
mezu politiko definitua duen taldea).

Negu Gorriak (euskal musika munduan mezu politiko 
definitu eta iraultzailea duen taldea, hasiera batean medio 
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xumeekin eta zigilu txikiarekin sortua baina denborarekin 
euskal mainstream-aren esferan sartu dena, talde ikonikoa 
bilakatuz) Vs La Buena Vida (mezu politiko ez definitua eta 
baliabide xumeekin eta eszena murritz batetan sortua).

Bi adibide hauetan ikus daitekeen bezala, mapak no-
lakotasun anitzak erakuts ditzake; bestaldetik euskararen 
balio erantsia ere agerian utziko du. «Rock Radical Vasco» 
delakoaren baitan badagoelako gazteleraz sortu duten 
musika talde ugari: mezu politikoaren izaera dela eta,  
euskararen erabilera elementu gehigarri gisa aitortu zaie 
talde hauetako askori, haien partaidetza politikoa ukatu 
gabe euskararen erabilerarik egin ez denean. Euskaraz 
abesten ez duen RRVko edozein taldek, batez ere, kos-
mos berdineko partaide gisa (euskal esfera iraultzaileko 
partaide) izatearen arabera egituratuko da.  

Identifikatutako ardatz hauen arabera 
ondorengo kasuistikak suertatu daitezke:

1. Kontrakultural-underground bektorea. Queer-ari histo-
rikoki egokitu zaion nitxoan, berak, queer ahotsak, lehiatu 
behar izan du lehentasunezkotzat jo diren edo premiaz-
koagotzat eta garrantzitsuagotzat jo diren beste ahots eta 
aldarrikapen batzuekin. Iraultzailea eta erreibindikatzailea 
izaterako garaian hautaketa eta bazterketa prozesua 
ematen baita. Zeren alde egin aldarri? Aukeraketa honek 
ondorioak ditu. Topikoan oinarrituz, ohikoena letragintza 
erreibindikatzailean letra miszelaneoak izan dira, hau da, 
gai guztiak lantzea, definizio konkreturik eman gabe: 
feminismoa, ekologismoa, euskara, estatuarekiko botere 
harremanak, tematika LGTBIQ-a eta abar.

2. Bektore politiko erreibindikatzailea (queer ahotsa 
kontutan hartu gabe). Gutxiengoa izaterakoan, esparru 
erreibindikatzailean merkatu mainstream-arekin alde-
ratuta, parekideen artean lehiatu behar izateak, elkarren 
artean aldarrikatzen duen eszena kontrakultural guztiak 
zaildu egiten du berezko ahotsa garatzea, zilegiztatuta 
ez dagoelako. Agendak, garrantzizkoak eta urgentetzat 
ulertzen denaren zerrendak eta ordenak agintzen baitute. 
Sortzaile gutxituen artean elkarren borroka ematen da 
hedapena eskuratzeko asmoz, espazio eta ekosistema 
mugatuan: merkatuan.

3. Bektore erreibindikatzailea, identitatea nabarmenduz 
(euskara nabarmenduz). Nortasun konplexuak bereganatu 
ezin izatearen kontzeptu okerra eman da askotan, mezu 
zuzenen eta ulerterrazen beharra gailendu da. Honek, 
aldarri bat lehenestea eta gainerakoak ikusezin bilakatzea 
bideratu izan du, aldarria beti dimentsio bakarra izan 
beharko balu bezala, sortzaileen dimentsio aniztasuna 
isilarazten, eta ondorioz, aldarrien agenda bat osatzera 
behartuz. Mezu bakarra + euskara. Ez balego bezala gai 
eta errealitate konplexuagoen inguruan abesteko parada.

Bektore desberdinek dinamika konplexua ematen dute 
igortzen den mezuaren, mezu hori jasotzen duen pu-
blikoaren eta publiko horrek egindako harreraren (pertzep- 
zioaren) artean. Dinamika konplexu horien ondorioetako 

batzuk, queer ahotsari dagokionean, ondorengoak izan 
daitezke: queer pertsonek intentsitate baxuko erreibin-
dikazio-maila batera baztertutako gutxiengo bateko kide 
izatera mugatzea, apetatsua, garrantzi gutxikoa edo den-
boran atzeragarria dela ulertuta, beren erreibindikaziorako 
garrantzia kanpotik osatzen den agenda batera lotuz.

Underground-kontrakulturaletik ezinbestean abiatu da 
queer kulturaren eta LGTBI musikaren irudikapen oro. 
Merkatu garaikideak ordea, LGTBIQ+ komunitatearengan 
kontsumitaile nitxo bat identifikatu eta mainstream-ean 
barneratzea bideratuko du. Queer komunitatea oro har 
mainstream-an onartu eta baimenduko da, merkatuaren 
esparru konkretua horretarako egokituz. Queer komu-
nitateari kontsumitzea baimenduko zaio, sormen lanak 
espreski baimenduko dira, irudiak identifikatuz eta ikono 
gisa aldarrikatuz, baina komunitatea berari bere ahots 
propioak sortzeari mugak jarriko zaizkio. Mainstream izatera 
pasatzearekin batera merkatuaren mesedera egokitu be-
harko da, hortaz zuzentasun eta neutraltasuna inposatuko 
da, jatorri kontrakulturalaren ezabatze prozesua bideratuz.

Queertasuna pertzepzioari lotua dago, hortaz, norberak 
nola hautematen duen bere burua eta kanpotik nola izan-
go den hautemana daude jokoan. Bai eta jarrera, mezua, 
hau da, ekintza eta hitza: performatibitatea. Judith Butler 
datorkit burura, eta nola ekintzaren bitartez eraikitzen 
den nortasuna, denboran zehar bizirik dagoen eraikitze 
prozesua bezala.

Musikariek beste sortzaileen artean berezitasun konkretua 
izango dute, ezaugarri berezia. Nolakotasun hori per-
formatibitatea izango da, hau da, oholtzara igo behar 
izateak, non sorkuntza eta sortzaile bat egingo diren eta 
biak bereiztea zaila izango den. Aktore, idazle, margolari, 
zinegileetatik desberdinduko dituen ezaugarria izango 
da. Pertsonala, pribatu izatetik publiko izaterako bidea 
ezinbestean eman beharko balitz bezala. Musikariak per-
formatu behar duelako sormen lana gauzatzeko, eta ez 
duelako paper bat antzezten, batzuetan hala izan badai-
teke ere. Aktoretik desberdina den toki batetik emango 
da oholtzaratze lana, sortzailearen lana eta sortzailea bera 
nolabait batuko dituena.

Feminismoari esker eta mugimendu feministari esker 
LGTBIQ+ kolektiboak babes berezia eskuratu du. Fe-
minismoaren haria genero gatazkaren nolakotasunen 
auzia mahaigaineratzeaz gain, agendan lehen mailako 
gai bezala onartu delako queer mugimendua, feminis-
moaren aterkiaz lagunduta. Zinema eta literaturaren aldea, 
musikarekin alderatuta agerikoa izango da. Badago queer 
literatura, queer zinema; jaialdiak, sortzaileak, apalategi 
eta zutabeak bideoklub, liburutegi eta euskarrietan. Alde 
horretatik oraindik lan egiteko asko dagoela esango nuke.

Mikel Zumeta
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Tras dos años en los que se suspendió debido a la pandemia, 
en agosto de 2022 volvió a celebrarse el festival ISCM World 
New Music Days que organiza la Sociedad Internacional para 
la Música Contemporánea. Esta sociedad transnacional, que 
en 2022 celebraba el centenario de su fundación, es la más 
antigua del mundo entre las que se dedican a la defensa y 
difusión de las músicas de nueva creación en el ámbito 
clásico, y actualmente reúne en su seno a más de 60 miem-
bros de todos los rincones del mundo, en su mayoría insti-
tuciones comprometidas con la música contemporánea 
que asumen la representación de la ISCM en sus respectivos 
países.

En Euskal Herria, la membresía de la ISCM la gestionan con-
juntamente Musika Bulegoa y la Asociación de Composito-
res Vasco-Navarros Musikagileak. Desde que entraron a 
formar parte de la ISCM en 2016, las dos asociaciones vascas 
han puesto en marcha programas de intercambio con 
países como Egipto, Rumanía, Rusia, Francia o Suiza, y a 
través de su participación en el festival anual World New 

Music Days, la música de compositores vascos como Iñaki 
Estrada, María Eugenia Luc, Isabel Urrutia, Gabriel Erkoreka y 
Helga Arias se ha interpretado en países como Corea del 
Sur, Canadá, China o Estonia. 

En 2022, la ISCM posibilitó que la música vasca sonara nada 
menos que en las antípodas, ya que el festival se celebró 
entre el 23 de agosto y el 1 de septiembre en dos ciudades 
de Nueva Zelanda: Auckland y Christchurch. La Asociación 
de Compositores de Nueva Zelanda (CANZ) fue la anfitriona 
de un festival que respetó casi en su totalidad la programa-
ción que iba a tener en abril de 2020, cuando el evento fue 
suspendió a último minuto por la expansión de la primera 
ola de covid-19. El nuevo festival coincidió en el tiempo con 
la apertura de Nueva Zelanda a los visitantes extranjeros, ya 
que el país se había mantenido completamente aislado 
durante más de dos años.    

A lo largo de diez días y de decenas de conciertos, el festi-
val neocelandés incluyó actuaciones de orquestas, ensem-
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bles y solistas profesionales, conjuntos y coros amateur, 
instrumentos folclóricos de Aotearoa como el taonga puo-
ro, veladas electrónicas y espectáculos audivosuales, insta-
laciones, etcétera. Durante el tramo final se celebró asimis-
mo el festival de la Asian Composers League (ACL), por lo 
que el público pudo escuchar una amplia selección de la 
música más innovadora procedente de todos los puntos 
del planeta, con un especial énfasis en la que se está crean-
do en Asia y Oceanía.

La música vasca sonó también durante el festival, ya que dos 
compositores fueron elegidos para participar en su progra-
mación: Mikel Urquiza y Juanjo Eslava. Del primero se inter-
pretaron sus Cinq pièges brefs, un trío para violín, violonche-
lo y piano que ya había obtenido el segundo premio en el 
Matan Givol Competition for Composers de 2019. El NZ Trío, 
uno de los conjuntos de cámara más prestigiosos de Nueva 
Zelanda, presentó esta obra en el Q Theatre de Auckland el 
26 de agosto en presencia del compositor bilbaíno, que 
viajo hasta las isla para asistir a los ensayos y al concierto. 

La segunda obra vasca que se pudo escuchar en Auckland 
fue Máscaras, del autor navarro Juanjo Eslava. Se trata de 
una creación electroacústica en 8 canales que investiga el 
concepto de máscaras identitarias aplicadas a la voz, y que 
se presentó en un concierto que tuvo lugar durante el primer 
día del festival, el 23 de agosto, en la Audio Foundation de 
Auckland, un museo y centro de creación dedicado espe-
cíficamente en la música electrónica y experimental. Tras 
esta primera presentación, Máscaras volvió a repetirse a 
diario durante un mes, ya que se mantuvo en el museo 
neocelandés a modo de instalación sonora.

Concurso de composición de obras corales
Para celebrar el centenario de la ISCM, Musika Bulegoa y 
Musikagileak, en colaboración con otras instituciones musi-
cales de Suiza y Letonia, anunciaron en abril el primer Con-
curso Musika Bulegoa-ISCM de Composición para coros 
amateur, con el objetivo de dar nuevo impulso al movimien-
to coral contemporáneo.

Tras la recepción de más de cuarenta obras procedentes 
de todo el mundo, el jurado decidió otorgar el Primer Premio 
ex aequo a las propuestas de la compositora italiana Carlotta 
Ferrari y del compositor gallego Luis Serrapio, así como una 
Mención Especial al compositor portugués Gerson Batista. 
Además del premio monetario, ambas obras fueron estre-
nadas el 31 de octubre en un concierto especial en Santa 
Teresa de Tolosa, en el marco del 53 Certamen Coral de esta 
localidad guipuzcoana. El estreno estuvo a cargo del coro 
KUP Taldea que dirige Gabriel Baltés, y tras su paso por 
Tolosa las obras ganadoras volvieron a ser interpretadas 
dentro de la programación del XIII Circuito Musikagileak de 
Música Contemporánea, el 19 de noviembre en el Museo 
San Telmo de Donostia. 

Mikel Chamizo 
Musikagileak

LOS GANADORES 
Carlotta Ferrari (1975) fue catedrática de Composi-
ción en la Universidad Normal de Hebei en Shijia-
zhuang (China) y actualmente es profesora adjunta 
de Composición musical en el Departamento de 
Artes y Música de la European School of Economics 
(Firenze, Italia). Estudió en los Conservatorios de 
Milán y Florencia y ha desarrollado un lenguaje per-
sonal que busca la mezcla del pasado y el presente. 
El jurado premió su creación The Heart Asks Pleasu-
re First, sobre una poesía de Emily Dickinson, por «la 
perfecta adecuación que logra entre la música y el 
intimismo del texto».
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Luis Serrapio (1992) estudió trompeta en el Conser-
vatorio Superior de Música de Vigo, en la Zürcher 
Hochschule der Künste de Suiza y en la Hanns Eisler 
Musik Hochschule de Alemania. En su obra Així com 
Cell, sobre el poema homónimo del poeta valen-
ciano Ausiás March, se inspiró en las formas vocales 
medievales como son los motetes o los madrigales. 
El jurado valoró en ella «la personalidad de su len-
guaje armónico y el lirismo de la escritura vocal».

Se puede acceder a la grabación y partitura de 
ambas obras en el canal de YouTube de Musika 
Bulegoa en el siguiente link:  

CANAL 
MUSIKA BULEGOA
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“21 bat lagun gara eta primeran jotzen dugu”. 
Zehaztasunez laburbildu digu Itziar Segurak (27 urte, 
tinbala eta ahotsa) zer den Motxila 21, Iruñean errotutako 
musika taldea. Eta, hau esan ondoren, tinbala gogor 
astintzen jarraitzen du, musika egiteko eta musikaz 
gozatzeko kromosoma bat gehiago edo gutxiago 
izateak ez baitu inolako garrantzirik. Jaun-andereak, 
zuekin Motxila 21, rock doinuek ertz zorrotzeko mugak 
—muga propioak eta gizarteak ezarritakoak— apurtzeko 
erabiltzen dituen lagun taldea.

MUGAK ROCKAREN 
BIDEZ APURTUZ
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BECen 2022ko maiatzaren 22an egin zen ekitaldian, “bul-
tzatzen duen elkartasuna eta musikarien arteko elkarlana 
eredugarria delako”, sari berezia eman zion Euskal Herriko 
Musika Bulegoko zuzendaritza batzordeak Motxila 21 talde 
inklusiboari. Halaber esan behar dugu, nahiz eta gehienontzat 
ezaguna izango den, taldearen izenari buruzko xehetasun 
bat: Motxila, bizkarrean daramaten motxila irudika dezake; 
21 zenbakia, hain zuzen ere, Down Sindromearekin jaiotzen 
direnek daukaten 21 izeneko kromosoma bikoiztua da. 

Nafarroako Down elkartetik sortutako musika banda ho-
nek bidaia kide anitz bereganatzeko gaitasuna erakutsi du 
bere sorkuntzatik: familiarrak, boluntarioak… baita rockaren 
mundua ere. Honetan bi izen aipagarri: El Drogas eta Kutxi 
Romero, taldea hauspotzen berebiziko garrantzia izan duten 
musikariak. 18 urteko ibilbide oparo honetan ehun kontzertu 
baino gehiago eman dituzte, baina une gorenak aipatzearren: 
Fito Cabrales edo Fermin Muguruza bezalako musikariekin 
egin dituzten zuzeneko kolaborazioak, Londresen eta Italian 
egindako emanaldiak edota kaleratu dituzten bi diskoak.

Azkena, Ama Lurra (El Dromedario Records, 2022), DVDa 
daraman disko-liburu dotorea da. Hamar kantez osatuta, 
ekologia, feminismoa, errespetua eta askatasuna du ikur... 
eta, ziur asko, gutxik dakite Calexico talde estatubatutarreko 
Joey Burns erakarri dutela lan honetarako. 

“Gure musika denona da / Munduarekin partekatu nahi dugu 
/ Abesti hau zuretzat egina da”, dio Lorea Lamatak (tinbala eta 
enbolo-flauta) idatzitako Lorexikaren ametsa kantaren leloak. 
Jatorrizko abestia Calexikorena da eta Loreak gaztelaniaz 
idatzitako bere letra gehitu zion. Diskoan Joey Burnek Lorea-
ren kanta ingelesez abesten entzun daiteke. “Uste genuen 
ez zigula kasurik egingo, baina proposamena zertarako zen 
esan genionean, berehala baietz esan zigun”, dio Teo Lázarok. 
Boluntario gisa manager lanak egiten ditu Teok. 

Rock izarrak mugiarazten dituzte? Txupinazoa bota zuten 
2018an? Ospetsuak dira gero Motxila 21 taldeko kideak! “Rocka 
egiteko, talentua ez ezik burua ere behar da”, bota digu bat 
batean Ramon Primok (tinbala). Goazen entsegu gelara.

Entsegu batean, Queen 
Hotza, barruraino sartzen den hotza daukagu Iruñean, 2023ko 
urtarril artiko honetan. Iluntzen ari da eta Arrosadiako do-
rreen azpiko entsegu lokal baten ate aurrean gaude, berton 
Motxila 21eko kideek hitzordua dute eta. Txantreako lokaletik 
Nafarroako hiriburuko bi eraikin ikoniko hauetara pasa berri 
dira. Hemen haizeak noizean behin alde orotarik jotzen du, 
gupidarik gabe. Hala ere, atea zabaldu bitarteko itxaronaldian 
ez da giro txarrik edo umore ozpindurik sumatzen. Alderantziz, 
primeran pasatzeko gaitasuna dute, berehala igertzen zaie. 

Gazte hauek hotzari, oztopoei eta aurreitziei —hots, “desgai-
tutzat” jotzen dien gizarteari— ez diete muzinik egiten. Rock-a 
egiten ari diren bitartean, bederen. Entsegu gelara sartu 
garenean hango tinbal, bateria, saxo eta gitarren burrunbak 
mamu guztiak uxatzen ei dituzte; musikak birtute hori du eta.

Antzerkia, dantza eta musika ditu gustuko Itziar Segurak. 
Bueno, interes anitz dituela ematen du, bizitasun handiko 
neska dirudielako. Aiurri sendokoa ere. “Itzelezko giroa dugu 
eta primeran konpontzen gara”. Kito! Ez dago ezer gehitzerik. 

Ikastola batean lan egiten du haurrekin, 2019 urtean sartu zen 
taldean eta egun tinbala jotzen du; horrez gain astelehe-
netan bateria ikasten du ere bai. “Pop, latinoa, Berri Txarrak, 
Ken Zazpi, Esne Beltza...”, zerrenda amaigabea ematen digu 
gustuko musika zein duen galdetzen zaionean. 

Hurrengo zuzenetarako berreskuratu dute Queen-en We 
Will Rock You kantaren bertsioa, eta hor ari da Itziar ahotsa 
jartzen, Leire Zabalzarekin batera (dantzaria eta musikaria, kirol 
denda batean saltzaile, futbola izugarri maite du). Queen, ez 
da erronka makala. Ezagutzen al zuen Itziarrek Freddy Mer-
cury?  “Ikusi nuen pelikula eta buaaaa!, gustatzen zait asko, 
eta nire artista kutunena da. Eta kito!”.

Tinbal multzo handiaren parean, entsegu gelan Andoni Zilbeti 
gitarra jole eta abeslaria ari da lanean jo eta ke; ondoan, 
Ainhoa Lizarraga, akordeoilaria. Biak boluntarioak, biak beste 
musika taldeetan aritutakoak. Ainhoa Aintzaneren ahizpa 
da (tinbala eta pandereta; begi urdin bizi-biziak ditu) eta, 
Marijose Leozekin batera, hein handi batean Motxila 21ren 
sorkuntzaren “ideologoa” izan da.

Marijose bi saxojolei laguntzen ari zaie, zuzenekoetan egiten 
duen bezala, oholtzaren gainean bera ere musikari bihur-
tzen baita. Borja Ortiz semea du (saxojole dotorea, erabat 
rockeroa) eta emakume hau da egun Nafarroako Down Sin-
dromearen Elkartearen lehendakariordea: “Musikari lotutako 
zerbait egin nahi genuen, baina kolektiboa izan behar zuen. 
Eskeintzen zitzaiguna, ordea, bakarkako jarduera indibidualak 
ziren: klaseak eta horrelakoak, eta ez genekien nola uztartu 
guztiak elkartzeko. Egun batean, Ainhoari sasoi hartan lan 
egiten zuen lekuan bateria bat oparitu zioten eta…”

Eta 2005 hartan sortu zuten Motxila 21. Asko lortu dute ordutik 
hona; dena den, senideek beraiek nola bizi izan dute bilakaera 
hau? “Oso garrantzitsua da, beraiek beren aisialdiaren prota-
gonista bihurtu direlako, eta hori ez da oso errez gertatzen. 
Beste batzuk saiatu dira, baina ez dute lortu. Gurean, ordea, 
lortu da. Taldea erabat anarkikoa da: bakoitzak nahi duena 
egiten du, hemen ez dago araurik… arrakastatsua eta era 
berean inperfektua da. Izan ere, inperfekzio horretan dago 
Motxilaren gakoa”. 

Amaia Ereñaga
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Hamar urte bete zituen Bilboko BIMEk 2022ko urrian. 
Pandemiak gelditu ez zuen azokaren urteurrenak partai-
detza nabarmena izan zuen. Aldez aurretik, maiatzean, 
Kolonbiako BIME Bogotáren lehendabiziko edizioa 
antolatu zuten. Bi egitasmo hauei esker Europa eta 
Amerika batuko ditu aurrerantzean BIMEk eta aukera 
berriak eskainiaz musikaren zabalkundean ezinbesteko 
zubian bilakatuko da. 

Maiatzaren 4tik 7ra antolatu zen BIME Bogotá-ren le-
hendabiziko edizioa. Musika Bulegoak Basque.Music. 
plataformarekin parte hartu zuen bertan eta Zetak 
taldearen showcase arrakastatsua antolatu zuen. Hor 
entzun genuen lehendabiziko aldiz Li Saumet (Bomba 
Estéreo) euskaraz abesten Zoriontasuna (La vida es de 
verdad). Topaketa honi esker Musika Bulegoak Hego 
Ameriketako delegaritzaren bileretan parte hartzeko 
aukera izan zuen, Idartes Institutua edo Chile Música 
bezelako ordezkaritzekin harremanak lantzeko aukera 
izan genuelarik. BIME Bogotáren lehendabiziko edizioa 
etorkizunean sortu daitezkeen elkarlan ugariren lehen 
urratsa izan zen.

2022ko urriaren 26tik 28ra egin zuten BIME azokaren 
hamargarren urtemugak argi utzi zuen Bilboko topaketa 
estatuan egiten diren azoken artean erreferente nagu-
sian bilakatu dela. Musikaren industriak etorkizunean 
aurre egin beharreko erronkak aztertzeaz gain, gaur 
egun sektorean eragina duten gai nagusiak landu ziren: 
osasun mentala, digitalizazioa, kanpo zabalkundea, 
jasangarritasuna, ekitatea, artistaren estatutua, etabar.

Musikarien eta musikaren profesionalen osasun men-
tala zaintzea ezinbesteko erronkan bilakatu da Musika 
Bulegoarentzat. Horregatik, Musika industriarako osasun 
mentaleko gida argitaratu genuen. Urtekari honetan 
aurkitu dezakezue, Rosana Corbachori egindako elka-
rrizketarekin batera. Gida elkarrekin lantzeaz gain, Musika 
Bulegoaren bazkideei zuzendutako osasun mentalaren 
inguruko aholkularitza zerbitzua eskaintzen du Rosanak.  

Azken urteotako ildoari jarraituaz, Musika Bulegoak 
hainbat ekimen antolatu zituen BIMEren inguruan: 
DEMEC topaketak musikaren zabalkuntzan lan egiten 
duten Europako hainbat bulego elkartu zituen. EMEE 
elkarteak bultzatutako proiektu honek Basque.Music. 
ezagutarazteko balio izan zuen. Europako musika are-
toen Live DMA elkarteak hamargarren urtemuga Bilbon 
ospatu zuen. Kontzertu aretoen egoera aztertu zuten 
mahai-inguruez gain hainbat ekitaldi eta lan bilera 
antolatu zituen aurrerantzean eman beharreko pausuak 
aztertzeko. Bi ekimen horiei Kolonbiako eta Portugaleko 
delegatuekin harremanak sendotzeko antolatu ziren 
topaketak gehitu behar dizkiegu.

Eusko Jaurlaritzarekin eta Etxepare Euskal Institutuarekin 
elkarlanean osatzen dugun Basque.Music. markaren 
babesean Idoia, MICE eta Merina Gris-ek kontzertuak 
eskaini zituzten Bilboko erdigunean dagoen Stage 
Live aretoan. Jende eta profesional ugari bildu zen 

emanaldietan. Gainera, Merina Gris taldeak Seattleko 
KEXP irratsaioak kudeatutako agertokian kontzertua 
eskaini zuen.

Euskalduna Jauregiko hall nagusian Basque.Music. 
stand-a ere dinamizatu genuen, eta  BDCC-ko standa-
rekin elkarlanean musika sektorearen ikusgarritasunean 
eta profesionalizazioan lan egin genuen. 

Arkaitz Villar
Musika Bulegoa
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Tras los dos conciertos de 2019 en Kafe Antzokia y el Euskalduna, en los que recuperaron el repertorio de Hertzainak, 
Josu Zabala y Gari decidieron darle a la banda una despedida por todo lo alto con dos nuevas citas en el BEC de 
Barakaldo y otra más en Mendizabala de Gasteiz, y esta vez junto a otro componente histórico del grupo: el baterista 
Luis Javier Saiz Txanpi. Si en Gasteiz apostaron por un concierto «más íntimo» con invitados como Manex Agirre, 
Paula Amilburu, Xabier Amuriza, Juantxo Arakama, Miren Narbaiza o Ruper Ordordika, los dos conciertos del BEC se 
convirtieron en grandes fiestas en las que sonaron todos los hits que ha ido acumulando en 40 años de trayectoria 
el grupo vasco, que dio su primer concierto en Gasteiz en la Nochevieja de 1981. 
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Si Hertzainak coronaba por todo lo algo una trayectoria de cuatro décadas, más de 200 niños de entre 10 y 12 años 
daban sus primeros pasos en la música, en este caso contemporánea, gracias al laboratorio de creación musical Soinua 
Iratzarri, que en 2022 celebró su quinta edición organizado por Musika Bulegoa. Tras cinco meses de trabajo junto a la 
compositora Haizea Huegun, la pedagoga Maite Bilbao y el compositor Xabier Otaolea, los niños de EGAPE Ikastola 
de Urnieta presentaron sus nuevas creaciones en un gran concierto en Sarobe, y los de Samaniego Herri Ikastetxea 
hicieron lo propio en el Teatro Leidor de Tolosa.  
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1987an, Infernuko auspoa deituriko diskoarekin, sartu zen Kepa 
Junkera (Bilbo, 1965) lehen aldiz Lasarte-Oriako Elkarreko es-
tudioetara. Bilbotarrak 22 urte zituen, baina ez zen musikara 
iritsi berria; hainbat trikitixa txapelketetan lortutako emaitzari 
esker, sona hartzen hasia zen. Hiru hamarkada, 30 diskotik 
gora eta hamaika arrakasten ondoren, Junkerak infernua 
ezagutu zuen lehen eskutik, 2018an, Belgikan kontzertu bira 
baten erdian zegoela, iktus bat izan zuenean. Gaitzak berriro 
mugitzera eta hitz egiten ikastera behartu zuen bizkaitarra; 
musikarekin eta, orokorrean, sorkuntzarekin, noski, erlazioa 
ere ez zen bera izango, ezin zitekeen izan.

Hainbat sariketetan txapela lortu edo finalista gelditzearekin 
batera, Oskorriren orbitan kokatu behar ditugu Junkeraren 
hastapenak, 80. hamarkadan. Joan-etorriko erlazioa izan zen 
hura: Natxo de Feliperen taldeak bizkaitarra gonbidatu zuen, 
esaterako, Alemanian zehar egin zuten bira famatu hartara. 
Bueltan, Junkerak Oskorriko hainbat musikari —eta lagun— 
bidaide izan zituen lehen lanetan —Infernuko auspoa (1987); 
Triki up (1990); Trikitixa Zoom (1991) eta Kalejira Al-buk (1994) 
diskoetan, esaterako—, baita gerora ere.

Urteak aurrera joan ahala, espazio musikal berriak ere ikertzen 
hasi zen Junkera, tradizioari muzin egin gabe, noski. Euskal 
instrumentu tradizionalen aldeko apustua mantendu zuen, 
baina ez zen trikitiaren ohiko melodia eta erritmoetan gel-
ditu; konposizio originalak haien lekua aldarrikatzen hasiak 
ziren eta musika beltza, jazza, rocka edo bestelako koloreak 
folkarekin nahasteko joera agerikoa egin zen. Oskorriko 
musikariena ez zen kasu isolatu bat izan; Kepa Junkeraren 
ibilbidean zerbait azpimarratu beharko bagenu, lagunez 
inguratzeko duen trebetasuna da hori. Instrumentu tradi-
zionalak aldarrikatzeko garaian, esaterako, denbora luzez 
bere taldean lagun izan zuen Ibon Koteron albokariarekin 
argitaratu zuen Leonen Orroak 1996an. Albokarekin egin 
bezala, panderoa eta pandero-joleak ere omendu nahi izan 
zituen gero. Horregatik, 2014an, Sorgiñak deituriko emakume 
gaztez osaturiko taldea sortu eta haiekin, trikitiz, perkusioz 
eta ahotsekin soilik, iragana eta oraina uztartu zituen.

Gauza bera egin nahi izan zuen ahozko tradizioarekin, ira-
gana eta oraina uztartu, bertakoa eta kanpokoa batzen 
zituen bitartean. Ideia horretatik jaio zen euskal kantutegi 
tradizionalari eskainitako trilogia: Etxea (2008), Kalea (2009) 
eta Herria (2010). Album bikoitz bakoitzean kanpoko artistak 
gonbidatu zituen euskaraz gurean ohikoak zaizkigun abes-
tiak kantatzera. 400 musikaritik baino gehiagok parte hartu 
zuten epopeia horretan. Aurretik, 2006an, Hiri kaleratu zuen 
etengabeko gorako bidean, beste mugarri bat. Europako 
World Music disko onenen zerrendan bigarren geratu zen 
eta mundu mailako zenbait sari garrantzitsu ere bereganatu 
zituen. Junkerarena bezalako curriculum batekin, ezin zi-
tzaion muzinik egin berarekin lan egiteko gonbidapen bati. 
Ondorioz ez da harritzekoa euskal kantutegi tradizionalari 
eskainitako trilogian Jean-Marie Ecay, Chano Domínguez, 
Pau Donés, Miguel Bosé, Estrella Morente edo Ana Belén 
bezalako izenak topatzea.

Hamar urte lehenago argitaratutako Bilbao 00.00h disko 
bikoitzean, jada, mikroa eta makroa fusionatzeko ahalegi-

nak argiak dira. Bertan 52 kolaboratzailek parte hartu zuten, 
horien artean, Benito Lertxundi, Pedro Guerra, Dulce Pontes, 
Phil Cunningham eta Carlos Núñez, besteak beste. 50.000 
ale saldu ondoren Urrezko lehen diskoa lortu zuen eta, are 
garrantzitsuagoa dena, Euskal Herriko musika zerrendetako 
lehen postuan ibili zen denbora batean. Joseba Martin ka-
zetariak Berpiztun jaso bezala, bizkaitarraren diskoak bidaia 
izaera hartzen hasi ziren.

Iragana eta oraina; bertakoa eta kanpokoa. Bi elementu 
dikotomikoen sintesia lortzeko garaian, alkimista aparta da 
Junkera. Globala eta lokala, hemen eta han, zaharra eta 
berria, laguna eta ezezaguna, diatonikoa eta sinfonikoa, mi-
nimalismo musikala eta koralismo barrokoa... Bi ezaugarrien 
arteko nahasturaren zantzuak nabari daitezke bere ibilbidean, 
hasiera-hasieratik.

1991n Interprete Gazteen Egungo Folkaren Erakustaldiaren 
bosgarren edizioan irabazle gelditu izanagatik argitaratutako 
Trikitixa Zoom eta 1993. urtean Belgikan Silex zigiluarekin 
grabatutako Trans-Europe diatonique kenduta, 1998rainoko 
lan guztiak Elkar estudioarekin ekoizi zituen eta bere ondoan 
izan zuen Jean Phocas soinu-ingeniari ezaguna. Hain zuzen, 
aipatutako Bilbao 00.00h diskoarekin etorri zen aldaketa. 
Madrilgo Resistencia zigiluak ekoiztu zuen eta inflexio pun-
tutzat jo genezake, horrekin Urrezko diskoa irabazi baitzuen.

XXI mendearen jaiotzarekin bere alabaren omenez izendatu 
zuen Maren (2002) eta Bilboko Arriaga Antzokian zuzenean 
grabatutako K (2003) iritsi ziren. Biak EMI zigiluarekin argitara 
eman zituen eta biek folk disko onenaren Grammy Latinorako 
izendapena lortu zuten. Jakina denez, K-rekin irabazi zuen. 
Sari horrek, aurretik etorri ziren eta gerora ere etorriko zirenen 
bide beretik, hauspoari indarrez eragiten jarraitzeko grina 
ekarri zion Junkerari. Horretan dabil, oraindik ere.

Grina hori islatzeko helburuarekin, Fermin Aio zinemagileak 
Donostia Zinemaldiaren azken edizioan aurkeztu zuen trikiti-
lariaren osatze prozesuan oinarritutako dokumentala. Ekitaldi 
berean, gainera, bere ibilbidearen omenezko Adarra Saria 
eman zion Donostiako Udalak, trikitilariaren familiak bere 
izenean jaso zuena. Bere emazte-ohiaren, Miren Goikouriaren, 
bultzadari esker sortutako film luzea da Aiorena, izan zena 
eta denaren arteko bidaia erakusten duen obra, isilean ezer 
gordetzen ez duena. Etorkizunera begira. Handik hilabete 
gutxira, abenduaren hasieran, dokumentalaren estreinaldi 
komertzialarekin batera, zinemagile nafarraren filmaren 
izenburu bera zuen liburua ere kaleratu zuten: Kepa Junkera: 
Berpiztu. Bertan, bizkaitarraren artxibo pertsonaletik ateratako 
argazki mordoxkarekin batera, Joseba Martin kazetariak, 
diskoz disko, Junkeraren ibilbidea aztertu du. Dokumentalak 
eta liburuak bizi berri baten aukera eman diote trikitilariari, 
hauspo berri bat eman diote euskal folkaren berritzaileari.

Harri X. Fernández
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